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نمایندگان در روزهای پایانی مجلس یازدهم در حالی لایحه 
افزایش تعطیــات آخر هفته را در دســتور کار قرار دادند 
که این لایحه در کمیسیون اجتماعی دستخوش تغییرات 
فراوانی شده بود و مورد اعتراض برخی وکای ملت در صحن 
علنی قرار گرفت. در نشست علنی روز گذشته مجلس شورای 
اسامی گزارش کمیســیون اجتماعی درباره لایحه اصاح 
ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشــوری مبنی بر دو روز 
تعطیلی در هر هفته و کاهش ســاعات کاری ادارات از ۴۴ 
به ۴۰ ســاعت در دستور کار امروز، بیست وسوم اردیبهشت 

مجلس شورای اسامی قرار گرفت.
در جلسه دیروز پیشنهاد بازگشت به اصل از سوی نقدعلی 
نماینده مردم خمینی شــهر بــا ۷۶ رأی موافق، ۱۱۳ رأی 
مخالف و ۱۱ رأی ممتنع نتوانســت رأی لازم را کسب کند. 
کلیــات این لایحه مبنی بــر دو روز تعطیلی در هر هفته و 
کاهش ســاعات کاری ادارات از ۴۴ به ۴۰ ساعت در جلسه 
علنی روز یکشنبه، بیستم اسفند ۱۴۰۲ به تصویب مجلس 

رسیده بود.
محمدتقی نقدعلی، نماینده مردم خمینی شهر در مجلس 
شورای اسامی در مخالفت با این لایحه، پیشنهاد بازگشت 
به اصل را ارائه کرد و گفت: تقلیل ساعت کار با جهش تولید 

متناسب نیست.
وی اظهار کرد: تعطیلی روز شنبه آثار سو فرهنگی خوبی را 
به جهان اسام مخابره نمی کند و تبعات منفی فرهنگی دارد 
و این کپی برداری از دیگر کشورهاست و من با تعطیلی روز 

شنبه مخالف هستم.
محمد وحیدی، نماینده مردم بجنورد در مخالفت با پیشنهاد 

نقدعلی نماینده خمینی شهر بیان داشت: بیش از ۱۰ سال 
است که رهبر انقاب در انتخاب شعار سال بر اقتصاد تاکید 
دارند و اگر قرار اســت میزان مبــادلات اقتصادی ما با دنیا 
تقویت شود و نگاه تخصصی به این موضوع داشته باشیم باید 

به تعطیات جهانی توجه کنیم.
وی اضافه کرد: میزان حضور فیزیکی کارکنان نشان دهنده 
افزایش بهره وری نیست و اگر قرار است بهره وری را افزایش 
دهیم باید به معیارهای جهانی در این زمینه توجه شــود و 
بدانیم با تعطیلی پنجشنبه و جمعه ارتباط ما با دنیا چهار روز 
قطع می شود ولی با تعطیلی جمعه و شنبه این تعطیلی به 
یک روز می رسد و این فرصتی برای تقویت حوزه اقتصادی 
کشور است. روح الله متفکرآزاد، نماینده مردم تبریز در مجلس 
در مورد بازگشــت به لایحه دولت بیان کرد: دولت در این 
لایحه پیشــنهاد داده است که ســاعات کاری ۴ ساعت و 
روزهای کاری هم به ۵ روز در هفته کاهش پیدا کند و این 
باعث افزایش بهره وری کارکنان در روزهای کاری می شود، اما 
تفاوتی در لایحه از سوی کمیسیون ایجاد شده و روز تعطیل 
تعیین شــده است در حالی که در لایحه دولت روز تعطیل 

مشخص نشده است. 
وی بیان داشت: من معتقدم پیشنهاد بازگشت به اصل چند 
مزیت دارد چون بحث های کارشناسی مفصلی در این رابطه 
انجام شــده و باید شأن کارشناسی دولت را محترم بدانیم، 
بنابراین اجازه دهید دولت روز تعطیل را مشخص کند چون 

ضرورتی برای اظهارنظر وجود ندارد.
در جریان بررسی این لایحه و پیشنهادهای نمایندگان عباس 
گودرزی در تذکری آئین نامه ای گفت: فارغ از محتوای لایحه 

که در دراز مدت آثار فرهنگی زیادی دارد و سبک زندگی ما 
را تحت تاثیر خود قرار می دهد با اســتناد به تبصره ۲ ماده 
۴۳ آئین نامه داخلی مجلس شورای اسامی تذکر می دهم. 
اگر مصوبات مجلس فرآیند قانونی خود را طی نکند، اثرات 

وضعی دارد.
نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسامی ادامه داد: 
ما موظف به رعایت قانون هســتیم و باید از مســیر درست 
حرکت کنیم، به عنوان نایب رئیس کمیســیون اجتماعی 
عنوان می کنم در کمیســیون اجتماعی با اکثریت اعضای 
حاضر مصوب شد روزهای پنجشنبه و جمعه تعطیل باشد 
قبل از اینکه گزارش کمیســیون در دستورکار صحن قرار 
بگیرد رئیس کمیسیون اقدام به تغییر محتوای مصوبه مبنی 

بر انتقال روز تعطیل از پنجشنبه به شنبه می کند.
عبدالرضا مصری، نایب رئیس مجلس شــورای اسامی در 
پاســخ به این تذکر آئین نامه ای گفت: گزارش چاپ شــده 

کمیسیون تا زمانی که در دستور هفتگی درج نشده هیئت 
رئیســه ورودی به فرایند کمیسیون ندارد و در هیچ موردی 
در فرآیند کمیســیون دخالت نمی کنیــم. گزارش رئیس 
کمیسیون در خصوص موارد ارائه شده به هیئت رئیسه طی 

روند فرآیند قانونی است.
وی با اشــاره به تبصره ۲ ماده ۴۳ آئین نامه داخلی مجلس 
شــورای اســامی عنوان کرد: اجــازه نداریــم در گزارش 
کمیسیون تغییری ایجاد کنیم، گزارش کمیسیون اجتماعی 
یازدهم اردیبهشت ۱۴۰۳ ارائه و در دستورکار صحن علنی 
قرار گرفته اســت، این موارد را باید در داخل کمیســیون 

پیگیری می کردید و انجام می دادید.
حسین گودرزی، ســخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسامی نیز در مخالفت با پیشنهاد بازگشت به اصل 
لایحه بیان کرد: بار گذشته که این لایحه به کمیسیون ارجاع 
شد، بر این موضوع تاکید شد که چرا روز تعطیلی در گزارش 

کمیسیون تعیین نشده است. 
از ســوی دیگر اگر به اصل لایحــه بازگردیم اصاحاتی که 
کمیسیون انجام داده است، همه کنار می رود. ما مشمولان 
قانــون کار یعنی کارگران را نیز اضافه کردیم تا در حق آنها 
اجحافی صورت نگیرد. از سویی دیگر ما ساعت کاری را ۴۰ 
ســاعت در هفته تعیین کردیم. کشور ما جزو ۳۰ کشوری 
اســت که بالاترین ساعت کار را در هفته دارد و باید به این 

سمت برویم که ساعت کاری را کاهش دهیم.
در نهایت نمایندگان با پیشنهاد بازگشت به اصل لایحه دولت 
و پیشــنهاد اصاح کل این لایحه مخالفــت کردند و ادامه 

بررسی این لایحه به جلسه آینده واگذار شد.

عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس شــورای 
اســامی ضمن تقدیر از اقدامات وزارت بهداشــت در 
اجرای قانــون جوانی جمعیت، اظهار داشــت: در بدو 
تشکیل مجلس یازدهم نمایندگان دغدغه مند در حوزه 
جوانی جمعیت و ارتقای سامت مادر و کودک دور هم 
جمع شــدند و ریل گذاری جدیدی برای قانون گذاری 
جمیعتی کشور ایجاد کردند. فاطمه محمدبیگی افزود: 
در این ریل گذاری جدید، تاش شــد با استخراج مواد 
قبلی طرح تعالی جمعیت که از مجلس هشــتم مطرح 
شده بود یک قانون حدوداً ۹۰ ماده ای در کمیته جمعیت 
کمیســیون بهداشــت تدوین، اصاح و بازنگری شود. 
محمدبیگی با بیان اینکه کمیســیون مشترک جوانی 
جمعیــت و حمایت از خانــواده در آبان ۱۳۹۹ با رأی 
نمایندگان در صحن علنی مجلس رســماً تشکیل شد، 
گفت: شناســایی ۲۱ چالش و نیاز خانواده ها در حوزه 

جمعیت و تصویب ۳۴ ماده در حوزه سامت، پیشگیری 
و ارتقای حوزه ســامت از جمله اقداماتی است که در 
این کمیســیون صورت گرفته اســت. عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس، اختصاص نسبت یک ماما به 
ازای هر دو زایمان، ایجاد مراکز درمان ناباروری سطح 
۳ در تمامی اســتان ها و ایجاد مراکــز زایمان ایمن به 
ازای هر شهرســتان را از جمله تکالیفی دانست که در 
قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده بر دستگاه ها 
شــده است. وی یادآور شد: در قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده تمامی مراکز آزمایشگاهی غربالگری 
جنین مکلف به کاهش خطاهای آزمایشــگاهی خود و 
ارتقای کیفیت آزمایشگاهی شدند. محمدبیگی ارتقای 
ســامت مادر و کودک را از اهداف بزرگ قانون جوانی 
جمعیت و حمایت از خانواده برشــمرد و تصریح کرد: 
طبق این قانون غربالگری جنین هم ســاماندهی شــد 
و هم تحت پوشــش بیمه قرار گرفت. عضو کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس در ادامه با اشــاره به ماده 

۲۷ قانون جوانی جمعیــت، حمایت از قاطع از مادران 
کارمند و دانشــجو، کاهش شــیفت شب و مرخصی ۲ 
ســاله زایمان برای متخصصان و پزشکان طرحی را از 
جمله قوانینی دانســت که در مجلس یازدهم بر اجرای 
آن تاکید شــده است و به گفته وی یکی از نقاط عطف 
این قانــون توجه به کارکنان حوزه ســامت و جامعه 
پزشــکی برای حمایت از فرزندآوری است. وی با اشاره 
به برگزاری نخستین جایزه ویژه جمعیت و کسب مقام 
نخست از سوی وزارت بهداشت، خاطرنشان کرد: کسب 
این مقام، نشــان از تدبیر، تاش و اهتمام شخص وزیر 
بهداشت دارد که با ایجاد قرارگاه ملی جمعیت در این 
وزارتخانه به صورت مســتقیم بر اجرای تکالیفی که به 
آنها شده نظارت دارد. محمدبیگی در ادامه تصریح کرد: 
قــرارگاه جوانی جمعیت و حمایــت از خانواده وزارت 
بهداشت یکی از موفق ترین قرارگاه های دولت در بین 
سایر وزارتخانه ها است چرا که وزیر بهداشت شخصاً در 
جلســات مربوط به این قرارگاه شــرکت می کند. نایب 

رئیس کمیســیون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 
مجلس، از ســیر نزولی بودجه اختصاصی به این قانون 
انتقــاد کرد و گفت: چرا باید بودجه این قانون از ۱۰.۵ 
همت در ســال ۱۴۰۱، به ۷.۵ همت در سال ۱۴۰۲ و 
ســپس به ۶.۵ همت در ســال جاری کاهش یابد. وی 
در ادامه تاکید کرد: وزارت بهداشت جزو دستگاه هایی 
اســت که برای اجرای قانون جوانــی جمعیت به رغم 
اختصاص بودجه از بودجه خود برای اجرای این قانون 
اســتفاده می کند در حالی که بودجه ایــن وزارتخانه 

کفاف اجرای مواد ۳۴ گانه این قانون نیست.

میرسلیم همچنان دلتنگ صیانت فضای مجازی است!
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بورس جزو اولویت مسئولان نیست 

هرزمانجیبدولتخالیمیشود
نگاهیبهبورسمیاندازد

سوژه روزگزارش

دریاچه  گهر
 آماج اشتباهات بزرگ

عباس محمدی
کنشگر محیط زیست

است  دریاچه کوهستانی  یک  گهر 
حفاظت شــده ی  منطقــه ی  در 
لرستان.  اســتان  در  اشــترانکوه 
ســال ها اســت که در بوق و کرنا 
می کنند که این دریاچه جاذبه ای بی مانند اســت که 
همگان بایــد آن را ببینند، و گویا این "همگان" باید با 
ساده ترین وسیله که همانا خودرو است، تا کنار دریاچه 
بروند! چنین است که هر چند وقت یک بار، محفل هایی 
تصمیم می گیرند جاده ی ماشین رویی تا کناره ی دریاچه 

بکشند...

یادداشت

متن کامل در صفحه 8

یادداشت

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
گوش شنوایی برای ورزش ناشنوایان 

وجود ندارد
۱۰۰ میلیارد دلار از منابع 

صندوق توسعه ملی بازنگشت
رییس سازمان بازرسی کل کشور گفت: از ۱۵۰ میلیارد دلار سرمایه 
صندوق ۱۰۰ میلیارد دلار توســط دولت های مختلف برداشته 
شده، آیا می توان گفت به صندوق به چشم سرمایه گذاری نگاه 
می کنیم؟ ذبیح الله خدائیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور، 
در چهارمین همایش صندوق توسعه ملی اظهار کرد: طبق ماده 

۱۶ قانون احکام دائمی، صندوق توسعه ملی با هدف... 
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 شاید بارها شــنیده باشید که بازار سرمایه یکی از بازار هایی است که 
می تواند با زیرساخت هایی که دارد پول های خرد را به خدمت تولید و 
جهش تولید بیاورد و شــعار سال را عملیاتی کند؛ اما نکته قابل تامل 
دراجرای این بحث سیاست و حکمرانی در بازار سرمایه است که نشان 
از اقتدار دولت در سهم خواهی از این بازار را دارد. به گفته کارشناسان 
عاوه بر اینکه نگاه دولتمردان به این بازار، ســرمایه ای نیســت بلکه 
با وجود ظرفیت های زیاد این بازار همچنان گوشــه نشینی را بر اوج 
گیری به دلایل نامعلوم و معلوم ترجیح و تحمیل می کنند. نگاه ابزاری 
برای تامین بخشــی از نیاز بودجه ای دولت، بازار ســرمایه را سیاسی 
و غیر عملیاتی کرده اســت. از این رو یک کارشــناس بازار سرمایه به 
ارزیابی تحقق شعار سال توسط بازار سرمایه پرداخت. حسین عبدی، 
کارشناس بازار سرمایه  گفت: بازار سرمایه جایی در اولویت های دولت 
ندارد؛ این مســئله از خیلی جنبه ها ثابت شده است، هم از بعد تأمین 
مالــی و هم از بعد بحث افزایش تولید در برنامه های دولت؛ به عبارتی 
بیشــتر جنبه تبلیغاتی داشته است، یعنی مسئولان امر خیلی وقت ها 
صبر کردند تا به صورت تبلیغاتی از بازار سرمایه برای اینکه نظر عموم 
مردم را جلب کنند، اســتفاده کنند، ولی در اقداماتشــان هیچ اقدام 

حمایتی از بازار سرمایه نداشتند.
ë بازار سرمایه می تواند اهرم مؤثر در بحث تولید باشد

وی ادامه داد: علیرغم اینکه بازار ســرمایه می تواند به عنوان یک اهرم 
بســیار مؤثر و مفید در بحث تولید همانطــور که مقام معظم رهبری 
فرمودند، ایفای نقش کند، اما در برنامه های دولت جایی نداشته و دولت 
چه از بعد سیاست های انقباضی و چه از بعد تأمین مالی از بازار سرمایه 
چندان تمایلی به رونق بازار سرمایه نداشته و آن را به عنوان یک مانع 
تورمــی در فضای خود می بیند. به همیــن خاطر خیلی وقت ها برای 
کسری بودجه دست در جیب شــرکت ها می کند، خوراک را افزایش 
می دهد و در این میان بحث حامل های انرژی، مالیات ها و قوانین یک 
شبه برای وضع مالیات برای خیلی از صندوق های سرمایه گذاری را هم 
داریم.عبدی افزود: این موارد همگی به چشــم بازار سرمایه یک مانع 
برای تولید به حساب می آید، بنابراین این دستورالعمل ها یا اعمالی که 
از دولت دیده می شود، هیچ کدام بحث حمایت از تولید و بازار سرمایه 
نیست، ولی بدون شک به صورت تبلیغاتی همیشه صحبت می شود که 
بازار سرمایه مفید و مؤثر اســت.این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ 
به این پرســش که چه پیشنهادی برای تحقق شعار سال از سوی بازار 
ســرمایه دارید، توضیح داد: همیشه در اقتصاد واقعی اعتقاد داریم که 
باید مالکیت بخش خصوصی به بخش خصوصی واقعی ســپرده شود. 
در حال حاضر ۸۰ درصد شــرکت های بازار سرمایه در مالکیت دولت 
قرار دارند و اگر دولت از بحث مالکیت خیلی از شــرکت ها بیرون آید، 
بدون شک بخش خصوصی می تواند به خیلی از قوانین ناعادلانه ای که 
از ســوی دولت وضع می شود، اعتراض کند.وی تصریح کرد: زمانی که 
جیب دولت خالی می شود نیم نگاهی به افزایش نرخ خوراک خیلی از 
شــرکت ها و افزایش خیلی از ورودی های این شرکت ها دارد، اما وقتی 
بخش خصوصی قوی باشــد دولت نمی تواند هر کاری که می خواهد، 
انجام بدهد؛ بنابراین اگر بخواهیم واقعا به چشــم دلسوزانه به اقتصاد 
نگاه کنیم، اقتصاد ما باید واقعی و خصوصی شود، اما اگر اقتصاد دولتی 
بماند و همین وضعیت رانتی و دولتی ادامه پیدا کند، هیچ وقت امیدی 
نخواهیم داشت که بازار سرمایه به معنای واقعی بتواند به تولید کمک 
کند و صرفا زمان هایی که ابر تورم و افزایش نرخ ارز داریم، این بازار هم 

همگام با او رشد خواهد کرد.

مخالفان و موافقان تعطیلی شنبه ها چه گفتند؟
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مصطفی میرسلیم، نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی، اخیرا گفته است: 
»متاسفانه از طریق فضای مجازی خسارات 
زیادی به جامعه وارد می شود که به دلیل 
بی قانونی حاکم بــر فضای مجازی امکان 
رسیدگی به آن ها وجود ندارد؛ حیف شد 
که قانون صیانت از کاربران فضای مجازی 

در مجلس یازدهم متوقف ماند.«

میرسلیم در بخش دیگری از سخنان خود گفته 
است: »روش درســت برخورد با ناهنجاری های 
اداری و مفاســد استفاده از امکانات بسیار خوب 
قانون ارتقای سامت اداری و مقابله با فساد است 
و آنچه به صورت غیرمسئولانه در فضای مجازی 
رایج شده صرفا باعث ایجاد یاس در مردم شده و 

کار رسیدگی قانونی را تسهیل نمی کند.«
میرســلیم در صحبت های خود اشاره به طرحی 
دارد که گرچه با نام رســمی طرح نظام تنظیم 
مقــررات خدمــات فضای مجــازی در مجلس 
یازدهم مطرح شــد، اما در بیــن عموم مردم به 
طرح صیانت مشهور است. کلیات این طرح با ۱۸ 
رای موافق و ۱ رای مخالف در تاریخ ۳ اســفند 
۱۴۰۰ در کمیســیون مشترک مجلس شورای 
اسامی تصویب شد و یک روز بعد، هیئت رئیسه 
مجلس تصمیم کمیسیون مشترک در تصویب 
این طرح را به دلیل ایرادات شکلی در چگونگی 

بررسی طرح لغو کرد.
محمدصالح جوکار نماینده مجلس در شــهریور 
۱۴۰۱ درباره این طــرح گفت »این طرح دیگر 
در دستور کار مجلس نیســت؛ بروید از شورای 
عالی فضای مجازی سؤال بپرسید. تصمیم اول و 
آخر در خصوص طرح صیانت را این شورا خواهد 
گرفت. این طرح، یک طرح تمام شده است؛ دنبال 
چه چیــزی می گردید؟ به قــول معروف، فانی 
مُرد خاکش هم کردند شــما دیگر به دنبال چه 

هستید«

ë  طرح نسخه  آخرین  بخش های  مهمترین 
صیانت از فضای مجازی

بر اساس این طرح، هر پیام رسان و پلتفرمی که 
بخواهد در فضای ایران فعالیت کند، باید قوانین 
و مقررات این کمیســیون را بپذیرد و در صورت 
تخطی مجازات می شــود. مهم ترین نکته ای که 
به آن اشاره شــده »اعمال خط مشی ترافیک« 
است. عبارتی که به معنای محدودکردن سرعت 
اینترنت برای این پیام رسان هاست. تاکید اصلی 
اعضای کمیســیون مشــترک نیز روی شبکه 
اجتماعی اینستاگرام است. آن ها می گویند قصد 
ما فیلترینگ اینســتاگرام نیست. اما اینستاگرام 
باید قوانین ما را رعایــت کند و اگر نکند، با آن 

برخورد می شود.
همچنین همه پیام رسان ها و پلتفرم ها چه داخلی 
و چه خارجی بایــد از قوانین و مقررات خاصی 
تبعیــت کنند. اگر پلتفرم و پیام رســانی از این 
قوانین تبعیت نکند، بــا محدودیت هایی مواجه 
می شود. کاهش ترافیک و پهنای باند، محدودیت 
در جذب کاربر جدید، جریمه نقدی از ۱ درصد 
تا ۱۰ درصد درآمد سالیانه، محرومیت از فعالیت 
و عرضه خدمات، کاهش مدت اعتبار یا تعلیق یا 
لغو یا عدم تمدید مجوز، اعمال تعرفه ترجیحی 
و اعمــال خط مشــی ترافیک که بــه معنای 
محدودیت ترافیک و یا محدودیت دسترسی به 
اینترنت است، از جمله این محدودیت ها هستند.

یکی از نکات بســیار مهمی که در طرح صیانت 
از فضــای مجازی به آن اشــاره شــده اســت، 
مسدودسازی فیلترشکن هاســت. بر اساس این 

طرح، وزارت ارتباطات مکلف اســت که به طور 
مســتمر و موثر این نرم افزار ها را شناســایی و 
غیرقابل اســتفاده کند. همچنین طبق ماده ۱۹ 
این طــرح، هرگونه فعالیت تجــاری در زمینه 
تولید، توزیع، تکثیر و عرضه غیرمجاز نرم افزار ها 
 VPN یا ابزار های دسترسی بدون پالایش نظیر
و فیلترشکن ممنوع است و مرتکب به حبس و 
جزای نقدی درجه شش محکوم می شود. گفتنی 
اســت، در این طرح استفاده از فیلترشکن برای 

کاربران جرم عنوان نشده است.

ë  برابر مخالفان موافقــان در  آرایی  صف 
طرح صیانت

یکی از مهمترین اتفاقاتی که در مجلس یازدهم 
حین بررســی طرح صیانــت از فضای مجازی 
رخ داد، ســکوت محمد باقــر قالیباف در مقابل 
تصویب این طرح بود. سکوتی که برخی به عنوان 
نشــانه ای برای تمایل وی در جلب آراء مردمی 
در انتخابات دوازدهمین انتخابات مجلس شورای 

اسامی تعبیر کردند.
اما بــا وجود ســکوت رئیس مجلــس، برخی 
نمایندگان تندرو، رویکردی بســیار تند را برای 
به کرسی نشاندن نظر خود و تصویب این طرح 
در پیش گرفتنــد. مهرداد ویس کرمی، نماینده 
مردم خرم آباد از جمله همیــن افراد بود که با 
هشتگ فضای مجازی نوشت: »فضای مجازی؛ 
۱. به دلیل اهمیت، موضوعی حاکمیتی و محتاج 
قانونگذاری اســت. ۲. در کشــور های پیشرفته 
قانونمند است.۳. چند وجهی، پیچیده و نیازمند 
مدیریت فراقوه ای اســت. ۴. گرگ های مجازی 
و ســگ های قاده بلند غربگرا از قانونمندی آن 
می ترسند. ۵. قانونمندی، به نفع کسب و کار های 
سالم مجازی است.« اســتفاده از تعابیری مثل 
گرگ مجاری و سگ های قاده بلند از سوی این 
نماینده مجلس با واکنش کاربران فضای مجازی 

رو به رو شد.
رضا تقی پــور، نماینده مجلس، کــه به عنوان 
طراح صیانــت از فضای مجازی هم شــناخته 
می شود درباره اعتراض ها به اجرای طرح مذکور 
گفته اســت: »تقی پور افزود: تقریباً ۸۵ درصد 
بحث های انتقادی به طرح صیانت حاشــیه ای و 
سیاســی، ده درصد هم انتقادات و ایده هایی بود 
که خیلی کارشناسی هم نبود. ۵ درصد انتقادات 
هم مربوط به نخبگان و دانشــجویان بودند که 

اظهار نظر حرفه ای تر می کردند.«
روح الله حضــرت پور، عضو کمیســیون امنیت 
ملی مجلــس نیز در ایــن باره گفــت: »طرح 
صیانت همچون بقیه طرح های مسدودسازی و 
محدودسازی از همین الان شکست خورده است. 
مجلس حق ندارد برای مردم تعیین تکلیف کند. 
از همــان ابتدا مخالف این طــرح بودم و تاش 

می کنیــم طرح را به صحن آورده و ردش کنیم. 
برخی نمایندگان می خواهند بدون نظر مجلس 
طــرح را تصویب کنند. دولت هــا نمی توانند در 
مقابل تکنولوژی بایســتند. میلیون ها شغل در 
بستر فضای مجازی ایجاد شده که دولت وظیفه 
دارد از آن هــا حمایت کند، نــه اینکه به دنبال 

حذف این فضا باشد.«
جال رشیدی کوچی، نماینده مجلس و مخالف 
این طرح در این باره گفت: »دلیل مخالفتم این 
بود که بعد از این همه مدت که فریاد زدیم باید 
برای مردم این طرح تبیین شود، این اقدام انجام 
نشد. باید نگرانی های مردم برطرف می شد چرا 
که نگاه ها نسبت به طرح منفی بوده و نتوانستیم 
آن را تغییر دهیم. برگزاری چنین جلســاتی با 
این شکل رای گیری نگاه مردم را بدتر می کند و 
می بینیم بازخود آن در فضای مجازی و حقیقی 
چه چیزی اســت. مردم نگران هستند. امیدوار 

بودیم این اتفاق نیافتد که افتاد.«

ë  آنلاین کار های  و  بلایی سر کســب  چه 
می آید؟

یکــی از مهمترین دغدغه هــای کاربران فضای 
مجــازی که در این فضا به کســب و کار آناین 
مشــغولند، نوع محدودیت ها و احتمال از دست 
رفتن فضای کســب و کارشــان اســت. فارغ از 
اینفلوئنســر ها و باگر های مجازی که مشغول 
تبلیغات در فضای مجازی هســتند، بســیاری 
تولید کنندگان پوشاک، هنرمندان، طراحان و .. 
نیز از پلتفرم های مختلف برای فروش و معرفی 
محصولات خود استفاده می کنند، بنابراین اعمال 
محدودیت بر این پلتفرم ها با ضرر اقتصادی برای 
این افراد همراه خواهد بود. عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات دولت سیزدهم از افرادی بود که ضمن 
ابراز نگرانی برای کســب و کار های آناین گفته 
بود: »طرح صیانت اشکالات اساسی دارد و باید 
برطرف شود و از نمایندگان خانه ملت درخواست 
می کنم در بررســی جزئیات این طرح حتما به 
نظرات کارشناســی و دغدغه هایــی که مردم و 
کسب و کار ها دارند توجه کنند تا قاعده گذاری 

در این حوزه انجام شود.«
رضا قربانــی، نائب رئیس کمیســیون نوآوری 
و تحــول و بهره وری اتــاق بازرگانی، نیز درباره 
تأثیر کاهش ســرعت اینترنت در یک ماه اخیر 
بر تجــارت اینترنتی و رســانه ها گفت: »درباره 
وضعیت اینترنت بــا وزارت ارتباطات توافق نظر 
نداریم. چهار ماه قبل یک گزارش از طرف انجمن 
تجارت الکترونیک استان تهران کمیسیون تحول 
نوآوری اتاق تهران مطرح شــد؛ وزارت ارتباطات 
این گزارش را رد کرد و گفت گزارش جانبدارانه 
اســت. این گزارش از ســه جنبــه اینترنت را 
جمع بندی کرد و گفت اینترنت ایران در مجموع 

اختــال دارد. اختال به معنای کندی اینترنت 
نیست. به واسطه استفاده از فیلترشکن ها، دچار 
اختال دسترسی هستیم. تجربه کاربر اینترنت 
نیز یک تجربه نامطلوب از اینترنت است که در 
قالب تجارت اینترنت و رسانه ها، به شدت آسیب 

می زند.«

ë  پایین با چاشــنی سرعت  طرح صیانت 
اینترنت

دلتنگی میرســلیم برای طرح صیانت از فضای 
مجــازی در شــرایطی مطرح می شــود که در 
ماه های گذشته، بســیاری از کاربران نسبت به 
کند شدن سرعت اینترنت اعتراض دارند. اخیرا 
عیسی زارع پور وعده داده که در آینده ای بسیار 
نزدیک، تعداد سایت های ۵G به بیش از ۱۵۰۰ 
مورد و پوشش فیبر نوری به 7/5 میلیون خانوار 
خواهد رسید و اینترنت به سرعت نور می رسد. با 
وجود وعده و وعید های زارع پور، سرعت اینترنت 
در ایران صدای برخــی حامیان دولت را نیز در 

آورده است.
وضعیت اختال و مشکات سرعت اینترنت در 
شــرایطی کاربران را آزار می دهد که اوایل دی 
ســال ۱۴۰۲ اپراتور های تلفن همراه تعرفه های 
اینترنت را بیــش از ۳۴ درصــد افزایش دادند 
که ایــن موضوع واکنش های زیــادی به همراه 
داشــت. محمد باقری بنابی عضو کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسامی با بیان اینکه 
با فروش فیلترشــکن ها عما به مردم یاد دادیم 
که می توانند خــاف کنند، گفــت: »در ایران 
اســامی برای اینکه زیرساخت های فرهنگی را 
درست نکردیم، جریانی به دنبال کنترل اینترنت 

و سرعت آن است.
 این جریان درحال حاضــر در دولت و مجلس 
حضــور دارد و به خاطر اینکه بتوانند مثا مردم 
را دیندار نگــه دارند، این محدودیت ها را اعمال 
می کنند. ما به وزیر ارتباطات تذکر داده و تذکر 
خواهیم داد خصوصا در مجلس دوازدهم اولین 
ســوال ما از وزیر ارتباطــات در خصوص برنامه 
هایش برای ســرعت اینترنت کشور خواهد بود. 
چراکــه وضعیت اینترنت در کشــور هایی مثل 
عراق، افغانستان و پاکستان به مراتب از ما بهتر 

است.«
اگرچه بخشــی از کاهش سرعت اینترنت مولود 
وضعیت فیلترینگ و اســتفاده از فیلترشکن ها 
توسط کاربران است، اما تعرفه های اینترنتی نیز 

امان از مردم بریده است.
 ایــن روز هــا اگر به عنــوان یکی از مشــتریان 
تعرفه هــای اینترنــت قصد خرید بســته ای از 
اپراتور ها را داشته باشید، با نگاهی به لیست های 
ارائه شده به خصوص بسته های بلندمدت متوجه 
می شوید که بســته های بلندمدت با حجم بالا 
در لیســت اپراتور هــا دیده نمی شــود. یکی از 
مــواردی که قبــا در هنگام خرید بســته های 
اینترنت به چشم می خورد بسته های بالای ۱۰ 
گیگ در ســرویس های یک ماهــه بود که دیگر 
در ســبد فروش اپراتور ها دیده نمی شود، اما با 
جست وجوی بیشتر می توان بسته های یک ماهه 
با حجم بالای ۱۰ گیگ را در بسته های محدود 
۶ صبح تا ۱۲ ظهر پیدا کرد که به دلیل زمان آن، 

کارایی لازم را برای مصرف کننده ندارد. 
پرداخت مالیات ارزش افزوده نیز در هنگام خرید 
بســته های اینترنت کابران را متحمل پرداخت 
هزینه های بیشــتری می کند؛ چــرا که مالیات 
خرید بســته چند ماهه را پرداخت می کنند، اما 
در زمان کوتاه تری حجم بسته آن ها تمام شده و 

باید مجددا اقدام به خرید بسته کنند.

معــاون پارلمانی رئیس جمهور درباره تقســیم 
اســتان تهــران به دو اســتان شــرقی و غربی 
توضیحاتــی ارائه داد. محمد حســینی، درباره 
طرح تقســیم تهران به 2 استان شرقی و غربی 
گفت: کا تقســیمات کشوری درحال حاضر در 
کمیســیون سیاسی و صحن دولت مطرح است 
و مربوط به استان های متعددی می شود. معاون 
پارلمانی رئیس جمهور باید کرد: این مسئله  هم 

شــرق و غرب اســتان تهران را در برمی گیرد و 
هم در خصوص کرمان و سیستان و بلوچستان 
مطرح است. قرار شــد وقتی همه این ها نهایی 
شد ان شاالله اعام شــود و به صورت لایحه در 
اختیــار مجلس قرار گیرد. وی افزود: البته خود 
نمایندگان هم طرح هایی دارند، مثا در خصوص 
سیســتان و بلوچستان یک طرحی مطرح است 
که بعید اســت در ابن مجلس فرصت طرح آن 

به وجود بیاید اما اگر مطرح شــود می شود در 
موردش اظهارنظر کــرد. وی ادامه داد: ما فکر 
می کنیم باید در مورد همه این ها یکجا تصمیم 
گرفته شــود، البتــه بعضی چیزها هســت که 
نیازی به مجلــس ندارد. مثا بعضی از بخش ها 
از فرمانداری ها  یا بعضی  می خواهند شهرستان 
می خواهند فرمانداری ویژه شوند این ها را دولت 
تصمیــم می گیرد.حســینی خاطرنشــان کرد: 

به هر حال چون این مســائل حساســیت های 
اجتماعی هم دارد باید یکجا مشــخص و نهایی 
شــود. وی درباره مزیت های تقســیم تهران به 
2 استان شــرقی و غربی گفت: جمعیت تهران 
یک جمعیت فوق العاده ای است و رسیدگی به 
شهرهای اطراف تهران باید  با جدیت بیشتری 
باشد چراکه مسائل خاص اجتماعی،  فرهنگی،  

اقتصادی و گاهی اوقات امنیتی دارند.

کرد: معاون رئیس جمهور تصریح 

جزئیات تقسیم تهران به ۲ استان شرقی و غربی

میرسلیم همچنان دلتنگ صیانت فضای مجازی است!

صف آرایی موافقان در برابر مخالفان »طرح صیانت«

قالیباف بر صندلی پایین مجلس
 تکیه می کند؟

این شما و این »مجلس الدوله« جدید

محسن افراشته 	
برگزاری دور دوم انتخابات ترکیب مجلس دوازدهم 
کامل شــد و حالا می توان قضاوتــی جامع درباره 
آرایش سیاسی پارلمان آینده داشت. اگر قالیباف به 
هر دلیلی نتواند رئیس مجلس شــود، احتمالا دچار 
یک چالش بزرگ می شود؛ آنکه می خواهد به عنوان 
یک نماینده عادی بر صندلی های پایین مجلس تکیه 
بزند؟ با برگزاری دور اول انتخابات مشخص شد که 
پایگاه قالیباف دیگر مانند گذشته نیست و عاوه بر 
آنکه او نسبت به چهارسال از یاران کمتری برخوردار 
است، دیگر حتی نمی تواند تعداد نفراتی همسو که 
از نظر عددی تعیین کننده باشــند را راهی مجلس 
کند. شخص خود او هم حتی نتوانست به عنوان نفر 
اول تهران وارد مجلس شــود و بعد از نبویان، ثابتی 
و رســایی در جایگاه چهارم ایستاد. همین شرایط 
کافی است تا به یک گزاره مهم برسیم آنکه طیفی 
در مقابل قالیبــاف حضور دارد کــه می تواند روند 

چهارسال پیش رو را برایش ساده نکند.
چهارسال پیش طیف مقابل قالیباف، جبهه پایداری 
و شورای وحدت فرض می شــد. قالیباف با شورای 
ائتافش توانســت به راحتی با شورای وحدت -که 
همان اصولگرایان ســنتی اند- به ائتاف انتخاباتی 
برســد؛ مانده بود پایداری که با سهم دهی از لیست 
انتخاباتــی، رضایت آن ها را جلب کــرد. پایداری ها 
در مجلس یازدهم باز هم راضی به گرفتن ســهم از 
کمیســیون ها و هیئت رئیسه شدند و از این رهگذر 
محمدباقر قالیباف توانســت چهار ســال بر کرسی 
ریاســت مجلس تکیه بزند، اما حالا شــرایط تغییر 
کرده اســت و گرچه قالیباف در جریان انتخابات با 
جبهه پایداری به ائتاف رسید، اما مسئله آن است 
که پایداریِ محصولی و آقاتهرانی عِده و عُده ســابق 
را ندارد، زیرا تعیین کننــدگان در پایداری از جمله 
نزدیکان رئیســی، نبویان، رســایی، کوچک زاده و 
چنین افرادی از جبهه پایداری جدا شــده اند و در با 
ائتاف امنا پا به میدان انتخابات گذاشتند. عمده این 
افراد منتهی علیه تندروی در جناح راست محسوب 
می شــوند که همواره هم حواشی زیادی با خود به 
همراه داشته اند. حالا این ها توانسته اند عاوه بر وارد 
کردن نامزد های نزدیک به خود شهرستان ها نیمی 
از کرســی های تهران را بهم دست بیاورند. در واقع 
بیش از نیمی از کرســی های تهران به امنا رسیده 
اســت و الباقی یا به کسانی رســیده که امنا هم از 
آن ها حمایت کرده یا به قالیبافی ها و شورای وحدت 
رسیده اســت که این وضعیت گویای قدرت گرفتن 

تندرو ها در مجلس آینده است.
در اینجا بد نیســت نگاهی داشــته باشیم اسامی و 
پایــگاه طیفیِ راه یافتگان تهران مجلس دوازدهم: ۱ 
سیدمحمود نبویان/ امنا ۲. امیرحسین ثابتی منفرد/ 
امنا ۳. حمید رســایی/ امنــا ۴. حمدباقر قالیباف/ 
شورای ائتاف ۵. رضا تقی پور انوری/ شورای ائتاف 
۶. روح الله ایزدخــواه/ امنا-صبح ایــران ۸. مرتضی 
آقاتهرانی/ شورای ائتاف ۹. منوچهر متکی/ شورای 
وحدت ۱۰. اســماعیل کوثری/ شورای ائتاف ۱۰. 
مهدی کوچک زاده/ امنا ۱۱. ســید علی یزدی خواه/ 
امنا- شــورای ائتاف ۱۲. علی خضریان/ شــورای 
ائتاف ۱۳. مالک شریعتی نیاسر/ شورای ائتاف ۱۴. 
کامران غضنفری/ امنا ۱۵. بیــژن نوباوه وطن/ امنا 
۱۶. محمد سراج/ شورای ائتاف-امنا ۱۷. ابوالفضل 
ظهره وند/ امنا ۱۸. حسین صمصامی/ امنا- شورای 
ائتاف ۱۹. زهره ســادات لاجوردی/ شورای ائتاف 
۲۰. احمد نادری/ امنا ۲۱. ابراهیم عزیزی/ امنا ۲۲. 
ســمیه رفیعی/ امنا ۲۳. پیمان فلســفی/ امنا ۲۴. 
ابوالقاســم جراره/ امنا ۲۵. مرتضی محمودی/ امنا 
۲۶. مجتبی رحمان دوســت/ امنا ۲۷. عبدالحسین 
روح الامینی/ شــورای ائتــاف ۲۸. مجتبی زارعی/ 
شــورای ائتاف ۲۹. زینب قیصری/ امنا و نفر آخر 

علیرضا سلیمی/ شورای ائتاف.
همان طور که مشــخص شــد امنا در تهران دست 
بــالا را دارد و در مجموع مجلــس می تواند تعیین 
کننده باشــد. امنا در واقع همان نزدیکان رئیســی 
و جداشــدگان از جبهــه پایداری اند که حالا حتی 
انتقاد هــای تنــدی به صادق محصولــی و مرتضی 
آقاتهرانــی هــم وارد می کنند؛ به خصــوص بعد از 
ائتــاف آن ها با قالیباف. این طیف در مقام شــعار 
مدام از عدالت ســخن می گویــد؛ هرچند منتقدان 
آن ها می گویند که تندرو ها عدالت را به ابزاری برای 

رسیدن به اهداف خود قرار داده اند.
نکته دیگر آن است که طیفی که مشخصا در تهران 
دست بالا را خواهد داشــت، به شدت حامی دولت 
اســت. برخی می گویند که اصا این طیف از سوی 
دولت وارد انتخابات شده است. گرچه نمی شود این 
ادعا را مســتقا تأیید کرد، اما قدر مسلم با بررسی 
مواضع امنا می شود دریافت که نیرو های آن همواره 
در دفاع از عملکرد دولت ســخن گفته اند. در چنین 
شــرایطی برخی می گویند دولت مستقر توانسته اند 
بخــش مهم از مجلــس را در اختیار خــود بگیرد؛ 
وضعیتی که البته در در دولت های گذشته هم سابقه 
داشته و همواره دولت ها می کوشند نیرو های نزدیک 
به خود را روانه مجلس کنند تا چالشی با قوه مقننه 
نداشته باشند و حالا گویا امنا عهده دار پیشبرد این 
هدف دولت بوده است. وضعیت کنونی بیش از همه 
کار را برای محمدباقر قالیباف ســخت می کند، زیرا 
او از یک ســو برای به دســت آوردن مجدد ریاست 
مجلس باید از ســد مخالفان سرسخت خود بگذرد 
و از سوی دیگر حرف او در مجلس دوازدهم چندان 
خریــدار نخواهد داشــت، زیرا نیرو های همســوی 
زیــادی در مجلس با خود به همراه ندارد. نکته آخر 
هم آن اســت که اگر قالیباف به هــر دلیلی نتواند 
رئیس مجلس شود، احتمالا دچار یک چالش بزرگ 
می شود؛ آنکه می خواهد به عنوان یک نماینده عادی 

بر صندلی های پایین مجلس تکیه بزند؟

یادداشت

آذری جهرمی:

بازگرداندن ناگهانی طرح صیانت 
یک معنا دارد؛ اعتماد به نفسشان 

فرو ریخته است!

وزیــر ارتباطات دولت دوازدهم به بازگشــت 
ناگهانــی طــرح صیانت به صحــن علنی در 
روزهای پایانــی و بی رمق مجلــس یازدهم 
واکنش نشــان داد. محمدجواد آذری جهرمی 

در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:
بازگردانــدن ناگهانی طــرح صیانت به صحن 
علنی در روزهای پایانی و بی رمق این مجلس 

ضعیف،  دو معنای بین سطور دارد:
اول اینکه طراحان، امید خود برای تصویب این 
طرح در مجلس بعد را با توجه به ترکیب  آن 

از دست داده اند.
دوم اینکه با توجه به عملکرد دولت سیزدهم، 
احتمال تک دوره ای شــدن دولت را زیاد می 
دانند، لذا می خواهند با تصویب قانونی فرمان 
توســعه اینترنت را برای همیشــه از دســت 

دولت ها خارج کنند.
هــر دو احتمال یــک معنــا دارد، اعتماد به 

نفسشان فرو ریخته است.

رئیس کل بانک مرکزی: 

با منتشر کنندگان اطلاعات مالی 
مصاف )رائفی پور( برخورد 

قاطع می شود

بانک مرکــزی اعام کرد: رئیــس کل بانک 
مرکزی به دنبال انتشار اطاعات مالی موسسه 
مصاف در فضای مجازی، ضمن تاکید بر خاف 
قانون بودن این اقدام نادرست از سوی هر فرد 
و جریانی، دستور پیگیری فوری و بررسی ابعاد 

مختلف آن را صادر کرد.
 روابط عمومی بانک مرکزی اعام کرد: رئیس 
کل بانک مرکزی به دنبال انتشــار غیرقانونی 
اطاعــات مالی موسســه مصــاف در فضای 
مجــازی، ضمن تاکید بر خــاف قانون بودن 
این اقدام نادرســت از سوی هر فرد و جریانی، 
طی جلسه عصر پنج شنبه 20 اردیبهشت ماه 
دســتور پیگیری فوری و بررسی ابعاد مختلف 
آنرا صادر کرد و گفت: اگر محرز شــود ارسال 
اطاعات مالی این موسســه از طرف شــبکه 
بانکی بوده باشد با عامان این اقدام غیرقانونی 

شدیدا برخورد خواهد شد.
 فرزیــن همچنین با ضمن تاکیــد مجدد بر 
اینکه دسترســی غیرقانونی به تراکنش ها و 
اطاعات مالی و بانکی افراد و موسسات بدون 
دســتور قضایی و انتشار آن در فضای مجازی، 
جرم محسوب می شود تصریح کرد: بر همین 
اســاس، مدیران و مســولان ذیربط باید فورا 
تحقیقــات، پیگیری ها و بررســی های لازم 
درقبال ســناریوهای مختلف و فنی این اقدام 
غیرقانونی را از موسســه مربوطه، افراد خاطی 
انتشــار دهنده و حساب های این موسسه در 

بانک های عامل، انجام و نتایج آنرا ارائه کنند.
 رئیــس کل بانــک مرکزی تصریــح کرد: با 
متخلفان این اقدام غیرقانونی در هر ســمت و 
مقامی که باشــند قطعا طبق ضوابط قانونی، 

برخورد قاطع صورت می  گیرد.

رئیس دیوان عالی کشور: 

بزرگ نمایی مشکلات
 به ضرر کشور است

رئیس دیوان عالی کشــور گفت: در ارزیابی ها 
نهایــت دقت و عدل و انصاف را به خرج دهید 
و در ارائه گزارشــات بر چگونگی انجام وظایف 

و عملکرد کارکنان توجه جدی داشته باشید.
حجت الاسام محمدجعفر منتظری در جلسه 
شــورای معاونین با اشاره به برگزاری دور دوم 
انتخابــات دوازدهمین دوره مجلس شــورای 
اســامی افزود: روز جمعه انتخابات با حضور 
قشر وسیعی از مردم کشــورمان برگزار شد، 
امیدواریم یک مجلس قوی و توانمند بتواند با 
ریل گذاری درست مشــکات را حل و اوضاع 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی را به ســامان 

برساند.
حجت الاسام منتظری با بیان اینکه متاسفانه 
برخی افــراد نقطه ضعف ها را به گونه ای جلوه 
می دهنــد که موجب ناامیــدی در بین مردم 
می شــود، تصریح کرد: بزرگ نمایی مشکات 
به ضرر کشــور است، کشــور ما سرمایه های 
فراوانی دارد که در تقابل با اســتکبار و مبارزه 
با صهیونیســت و عملیات وعده صادق خوش 

درخشیده است.

کوتاه ازسیاست

حملهموشکیروسیه
بهشهرخارکفاوکراین

رژهپیروزیبهمناسبتهفتادونهمینسالگردپیروزیشوروی
برآلماننازیدرجنگدومجهانی/مسکو رویترززوما

به روایت تصویر
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اخبار  کوتاه

دی ماه پارسال بود که با اجرایی شدن قانون ثبت 
اطلاعات در ســامانه جامع تجارت نگرانی هایی 
در خصوص اخذ مالیاتــی جدید به نام مالیات بر 
عایدی سرمایه از سوی طلافروشان مطرح شد.با 
پیگیری های صورت گرفته و اعلام برخی وعده ها 
بازار دوباره شروع به کار کرد، اما از یک هفته قبل 
جنجال های مربوط به آن دوباره بالا گرفت و منجر 

به تعطیلی های گسترده در برخی از شهر ها شد.

 در شــهری مانند مشــهد حتی انجام مذاکــرات برای 
بازگشایی هم جوابگو نبود و شماری به ادامه اعتصاب خود 
پرداختند. فرماندار این شهر نیز در پاسخ به این اعتصابات 
دست به پلمپ واحد های صنفی متخلف زد.گزارش ها در 
مورد آخریــن وضعیت این اصناف تا اولین روزهای هفته 
نشــان می دهد برخی واحد ها همچنان پلمپ هستند و 
آن طور که »نادر بذرافشان« رئیس اتحادیه طا و جواهر 
تهران می گوید اگرچه تغییرات و اصاحاتی انجام شــده، 
اما همچنان نگرانی هایی وجود دارد و ما نیازمند برقراری 
آرامش در بازار طا هســتیم. اما نگرانی های طافروشان 
چقدر جدی است و چرا ثبت اطاعات با این شدت دنبال 

می شود؟
ریشه اصلی سامانه جامع تجارت مبارزه با پولشویی است

سیاوش غیبی پور کارشناس مالیاتی با تاکید بر این که اثر 
ثبت اطاعات در سامانه جامع تجارت، بروز شفافیت است 
توضیح می دهد: اگر افراد مشخصات محصولشان را در آن 

سامانه اعام نکنند مشمول کالای قاچاق قرار می گیرند. 
پس خرید و فروش هایشــان را باید در سامانه اعام کنند 
که در زیر مجموعه پرونده های مشکوک یا پرونده هایی که 

تعزیرات وارد می شود، نشوند. 
پس ریشه اصلی مالیاتی نیست. وقتی که طرفین معامله 
مشــخص شوند دو یا ســه اثر مســتقیم بر اقتصاد دارد 
که واقعا ما باید به آن توجه داشــته باشــیم. اول این که 
افرادی که طا یا مشــابه آن را دارند و پولشویی می کنند 
این افراد شناسایی می شوند. شاید این افراد عموما خارج 
از شــبکه طافروشان باشــند، ولی با این رویه، جلویش 
گرفته می شــود. افرادی که معامات کان می کنند، این 
معامات کان را با شــمش یا ســکه می خواهند نشان 

بدهند.او ادامه می دهد: دومین مزیتی که این سامانه دارد 
این است که اقتصاد به سمت شفافیت می رود؛ یعنی سه 
نفر در این موضوع معرفی می شــوند. اینکه از چه کسی 
خریدی؟ مشــخصات و اصالت خودتان چیست؟ و به چه 
کسی فروخته اید؟ خب اگر این حلقه وسط همکاری نکند 
هم حلقه اول و هم حلقه آخر اینجا مفقود می شــود. پس 
اداره مالیاتی نمی توانــد اثر مالی آن ها را پیگیری کند.به 
گفته وی، ســومین موضوع که به خود صنف طافروشان 
برمی گردد مبنای صحیح مالیات ســتانی اطاعات است. 
این کارشــناس مالیاتی همچنین در مورد نگرانی ها برای 
قانون مالیات عایدی بر سرمایه نیز توضیح می دهد: هنوز 
قانون اباغ نشده که ترسی وجود داشته باشد. وقتی اجرا 

شــد در زمان خودش باید بحث کرد. به نظرم این شامل 
کسانی که شغلشان هست نمی شود. کسانی که این کالا 
را احتکار کنند هدف هســتند. کاســب ها که این کار را 

نمی کنند. 

ë  شده کارشناسی  می شــود  تصویب  که  قوانینی 
نیست

نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران نیز درباره 
اتفاقات اخیر  می گوید: این قوانینی که تصویب می شــود 
کارشناسی نیست. از اصناف دعوت نمی شود و از سویی در 
بخش اجرا نیز یک مقداری بستر ها و شرایط به طور کامل 
مهیا نیست. بخشی از این بستر ها اطاع رسانی و آموزش 
است.رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران درباره اثر وضعیت 
پیش آمده در بازار نیز توضیح می دهد: یک فعال اقتصادی 
باید در آرامش بتواند فعالیت اقتصادی خود را انجام دهد، 
اما در حال حاضر بازار شرایط خیلی خوبی ندارد. تقاضا از 
ابتدای سال در حدی بوده که با توجه به مشکل اخیر ۱۰ 
درصد تولید هم نداشتیم. این واقعا یک هشدار است، چرا 
که شرایط تولیدی ما در رابطه با پرداخت هزینه های اجاره 
و پرداخت هزینه های پرسنلی و حتی پرداخت هزینه های 
کارگری دچار آسیب شده اســت. خروجی این وضعیت 
فرار سرمایه است که در سال های گذشته هم اتفاق افتاده 
اســت. این برای صنعتی که قدمت دیرینه ای دارد واقعا 
حیف است و در شرایط فعلی کشور می توانست ارزآوری 
خوبی داشــته باشد. در حالی که ســال گذشته مقداری 
سرمایه گذاری در کشــور های امارات و ترکیه شده و این 

اصا اتفاق خوبی نیست.

ژیر هشدار در بازار طلا به صدا درمی آمد وقتی آ

 محو رویای ارزآوری در صنعت طلا 

کاهش یــا توقف صادرات فولاد بــه دلیل عرضه ارز 
صادرات فولاد در ســامانه نیما، می تواند مشــکات 
زیــادی بــرای صادر کننده ایجاد کند. چراکه ســود 
صادرات بــرای صادر کننــده کاهش پیــدا می کند 
و ارز نیمایــی پاســخگوی نیــاز تولیــد نیســت.از 
چالش های دیگر این بخش می توان به بحث عوارض 
غیرکارشناسی صادرات اشاره کرد که اگر این عوارض 
با دید کارشناســی انجام شود می تواند در مدت زمان 
موقــت در بازار تاثیر مثبتــی بگذارد.محدودیت های 
انرژی هــم در صنایع فولاد تاثیر گذار اســت و باید 

زیرساخت هایی برای حل مشکل انرژی ایجاد شود.
قیمت ارز نیمایی پاسخگوی نیاز فولادگران نیست

مهــرداد اکیریان، رئیس انجمن ســنگ آهن، درباره 
کاهش یــا توقف صادرات فولاد بــه دلیل عرضه ارز 
صادرات فولاد در ســامانه نیما گفت: امسال قانونی 
وضع شده اســت که صادرکنندگان مختلف، به ویژه 
صادرکننــدگان مواد معدنی و فــولاد، مجبورند صد 
درصد ارز حاصل از صــادرات خود را به نیما تحویل 

دهند. این تدابیر موجب مشکاتی در صادرات شده 
اســت، زیرا فاصله قیمت ارز آزاد با ارز نیمایی بسیار 
زیاد اســت.او با اشــاره به نرخ ارز نیمایی که در بازه  
38 هزار و 500 تومان تا 39 هزار و 800 تومان قرار 
دارد ادامــه داد: ارز نیمایی در حالی در این محدوده 
قرار دارد که قیمت ارز آزاد به بیش از 60 هزار تومان 
رسیده اســت. این تفاوت قیمت باعث می شود هیچ 
سود تجاری ای برای صادرکننده وجود نداشته باشد. 
این موضوع نه تنها برای صادرات فولاد بلکه برای هر 
حوزه ای که دولــت اصرار به تحویل صد درصدی ارز 
در نیما دارد، مشــکاتی ایجاد می کند.وی افزود: در 
بحث صادرات محصولات فولادی این مشکل شدیدتر 
است؛ چراکه هم سال گذشته هم امسال، بحث عرضه 
صد درصدی ارز در نیمــا مطرح بود و قیمت گذاری 
بــرای ارز در ســامانه نیما به هیچ وجه پاســخگوی 
هزینه های تولید نیســت.اکبریان درباره اصرار دولت 
به تحویل صد درصدی ارز در سامانه نیما اظهار کرد: 
تمام هزینه هایی که در کشــور انجام می گیرد، حتی 
هزینه هایی که بخشــی از آن مریوط یه دولت است 
ازجملــه هزینه های مربوط به آب، برق و گاز افزایش 

داشــتند. در حالی که دولت اصرار دارد صادر کننده 
وقتی تمام هزینه ها همچــون حقوق دولتی، مالیات 
بر ارزش افــزوده، مالیات عملکرد و عوارض صادراتی 
را پرداخت  کرد، ارزی که دریافت می کند، دوســوم 
قیمت ارز در بازار آزاد باشــد.او درباره رویکرد دولت 
نســبت به این موضوع توضیح داد: در خصوص این 
موضوع، دولت به دو دسته تقسیم می شود بخشی از 
دولت، به این موضوع اصرار دارند، ولی بخشی دیگر، 
به این موضوغ  واقف هستند که اگر چنین اتفاقی رخ 
دهد، صادرات کشور در شــرایط بدی قرار می گیرد.

این فعال بخش خصوصی درباره تراز تجاری کشــور 
یاد آور شــد: تراز تجاری کشــور، منفی 17 میلیارد 
دلار اســت. اگر این رویه ادامه پیدا کند شرایط بدتر 
خواهد شــد. بانک مرکزی هم در این موضوع نقش 
دارد؛ چراکه بیشتر به مناسبات پولی و مالی با دولت 
و وزارتخانه ها توجه دارد.او درباره ســایر چالش های 
بخــش صادرات عنــوان کرد: مهم تریــن عاملی که 
صادرات کشــور را دچار مشکل کرده موضوع کاهش 
یا توقف صادرات فولاد بــه دلیل عرضه ارز صادرات 
فولاد در سامانه نیماست. اما یکی دیگر از چالش های 

مهم در این بخش، عوارض صادراتی غیرکارشناســی 
اســت. اگر عوارض صادراتی با یک دید کارشناســی 
انجام شــود، می تواند در مدت زمان موقت برای بازار 
توجیه داشــته  باشــد.اکبریان درباره اقدامات دولت 
برای حل این مشــکل پیشــنهاد داد: دولت می تواند 
در راستای حل این مشکل اقداماتی نظیر تک نرخی 
کردن ارز، نزدیک کردن قیمت ارز نیمایی به ارز آزاد 
یا برگرداندن قیمت ارز آزاد به قیمت 45 هزار تا 50 

هزار تومان، واردات در مقابل صادرات را انجام دهد.

صنعت در چاله نحوه بازگشت ارز صادراتی گرفتار شده است

صادرات؛ چالش  فولاد گران

گزارش

بهبود معیشت مردم با راهکارهای عملی 
سمیه گلپور/ رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور 	

رهبــر معظم انقاب اســامی در دیدار ماه مبــارک رمضان خطاب به 
مســئولان فرمودند:»رشــد اقتصادی به تنهایی هم کافی نیست؛ یعنی 
برای اینکه در وضع زندگی مردم و معیشت مردم و طبقات ضعیف یک 
تحوّلی صورت بگیرد، صرفاً رشــد اقتصادی کافی نیست، بلکه چیزهای 
دیگری هم لازم اســت: برابری فرصت ها برای دســتیابی به امکانات؛ 
این از جمله ی کارهای بســیار مهم اســت؛ برای مشارکت، امکانات در 
ســطوح مختلف به نحو صحیح و عادلانه ای تقســیم بشود.« این برای 
نوبت چندم است که ایشان به مسئولان تذکر میدهند که تکمیل پروژه 
رشد اقتصاد ملی اگر منجر به بهبود معیشت و رونق سفره مردم نشود، 
کام آنها را شــیرین نخواهد کرد و چنیــن آمارهای خوبی تنها در این 
شــرایط مطلوب می باشد.اکنون چه اقدامات مشخصی می تواند منجر 
به تســهیم عادلانه منافع رشد اقتصاد ملی برای تمام اقشار به خصوص 

محرومان و مستضعفان باشد.
1- افزایش دستمزد متناســب با تورم مطابق با قانون کار: اگر افزایش 
تورم بیش از افزایش دســتمزد باشد، قدرت خرید کارگران و کارمندان 
کاهش می یابد و از آن تعبیر به ســرکوب دستمزد میشود. شاید دولت 
بتواند ادعا کند که میانگین افزایش حداقل دســتمزد تقریبا متناسب 
با میانگین تورم در این دولت بوده اســت اما این ادعا سه اشکال دارد. 
اول اینکــه در ســطوح مزدی بالاتر و نیز بــرای کارمندان این عدد به 
طور مشــهودی کمتر بوده است؛ دوم اینکه بازه مدنظر را نباید به دوره 
تصدی این دولت محــدود کرد بلکه کارگران و کارمندان وضع خود را 
در یک بازه حدوداً ده ساله می سنجند و احساس میکنند نسبت به ده 
ســال قبل فقیرتر شده اند و سوم آنکه حتی در همین دولت تورم اقام 
اساسی مســکن و خوراک برای کارگران ساده که کف دستمزد را می 
گیرند بیشتر از 40درصد بوده است. این موضوع به معنی این است که 
با افزایش 35درصدی، باز هم ســفره آنها کوچک شده است. ما انتظار 
داریم وقتی دولت اعام می کند اقتصاد کشــور 5درصد رشــد کرده، 

سفره کارگران و کارمندان کوچک نشود.
2- معافیت مالیات مستقیم بر اساس سبد معیشت: وقتی که کارگران 
و کارمندان کمتر از سبد معیشت دستمزد دریافت کنند، انصاف نیست 

که دولت از این مبلغ مالیات مستقیم وصول کند. 
 3-تسهیل فراهم سازی مســکن از طریق اعطای زمین: دولت مطابق 
با اصل 31 قانون اساســی مکلف به تامین مســکن برای همه اقشار به 
ویژه کارگران می باشــد. ارزانترین نهاده ای که دولت می تواند به این 
کار تخصیص دهد زمین می باشــد که دولت و مجلس فعلی مصوبات 
خوبی در این راســتا داشته اند اما در عمل اجرای آن در حد نیاز نبوده 
اســت. اجرای کامل »قانون ســاماندهی و حمایــت از تولید و عرضه 
مســکن« مصوب ســال 1387و »قانون جهش تولید مسکن « مصوب 
ســال 1400میتواند در این خصوص راهگشا باشد. این زمین می تواند 
در قالب طرح ملی مســکن به اشخاص واجد شرایط اعطا شود یا آنکه 
در اختیار کارخانه ها و ســازمان تامین اجتماعی قرار گیرد تا متناسب 
با نیاز آن را بســازند و به طور استیجاری، با اجاره بهای متناسب با حق 
مســکن کارگری و کارمندی در اختیار متقاضیان واجد شــرایط قرار 
دهند. در این صورت شــکاف میان حداقل دســتمزد و سبد معیشت 
برطرف میشــود و چرخه افزایش دســتمزد و افزایش تورم ایجاد نمی 

گردد.
- 4 تخصیص یارانه به اشــخاص به جــای کالاها: در حال حاضر اغلب 
یارانــه ها به خصوص یارانــه انرژی به کالاها یعنــی بنزین و گازوئیل 
تخصیص می یابد که این امر ســبب مشکات متعدد از جمله تشویق 
مصرف بیشتر، قاچاق، افت بهره وری و بی عدالتی میان اقشار برخوردار 
از وسایل نقلیه و سایرین شده است. حال آنکه طرح تخصیص یارانه به 
طور ســرانه به جهت کارشناسی تهیه شده است و دولت می تواند طی 
چنــد مرحله به طور تدریجی قیمت ها را آزاد و یارانه را به اشــخاص 
اعطا نماید تا هم منابع ملی بیهوده مصرف نشود و هم عدالت بیشتری 

در توزیع رعایت شود. 

یادداشت



رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: از ۱۰ فروردین ماه تاکنون حدود 
۱.۵ میلیون تن گندم خریداری شــده، ولی هنوز یک ریال هم بابت 
آن به گندمکاران پرداخت نشــده است.عطاالله هاشمی با بیان اینکه 
حدود ۳۵ روز است که خرید تضمینی گندم شروع شده است، گفت: 
این خرید از اســتان های سیستان و بلوچســتان، بوشهر، خوزستان، 
فارس، جنوب کرمان یعنی مناطق گرمســیر آغاز شــده و تا ماه های 
آینده به مناطق مرکزی و غرب کشــور نیز می رســد.وی افزود:طبق 
قانــون خرید تضمینی، خرید گندم تا پایــان مهر ادامه دارد، ولی به 
صورت اجرایی خریدها تا پایان شــهریور خواهد بود.رئیس بنیاد ملی 
گندمــکاران تصریح کرد: میزان خرید گنــدم تاکنون به حدود ۱.۵ 
میلیون تن با همان قیمت ۱۷ هزار و۵۰۰ تومان رســیده، ولی هنوز 
ریالی به کشاورزان پرداخت نشــده است.وی با اشاره به اینکه دولت 
۲۳ همت به کشاورزان بدهکار است، گفت: کشاورزان از این موضوع 
گایه دارند .هاشــمی گفت: سال های قبل روال این بود که دولت به 
غیر از قیمت پایه گندم پاداشــی نیز برای آن در نظر می گرفت. ولی 

امسال هنوز پاداشی اعام نشده است.

بدهی ۲۳ همتی دولت به گندمکاران
ســخنگوی ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه مشــاهدات 
میدانی نشــان می دهد حدود ۱۰ درصد بازار پوشاک به کالای قاچاق 
اختصاص دارد، گفت: بخشــی از لــوازم خانگی کره ای موجود در بازار، 
تقلبــی هســتند و فروش کارتن خالــی یخچــال و فریزرهای کره ای 
حتی تا چنــد میلیون تومان در فروشــگاه های اینترنتــی هم ادعای 
تقلبــی بودن کالاهــا را تایید می کند.حمیدرضا دهقانی نیا ، با اشــاره 
به ادعاهای مطرح شــده در رابطه با فروش کالاهای قاچاق از ســوی 
دســت فروش ها، تصریح کرد: اطاعاتی مبنی بر اینکه دســتفروش ها 
بــه صورت ســازمان یافتــه کالای قاچاق عرضه کنند وجــود ندارد و 
مــا این موضوع را قبــول نداریم. بیش از ۹۵ درصد دســتفروش ها، با 
جعــل برند، کالای تقلبــی عرضه می کنند و فروشــنده کالای قاچاق 
نیســتند. البته با فروش پوشــاک دست دوم از ســوی دست فروش ها 
باید برخورد شــود.وی با بیان اینکه شــاخص تشخیص کالای قاچاق، 
شناســه کالا اســت، گفت: برخی تولیدکنندگان پوشاک هنوز شناسه 
کالا را بر روی محصولات خود درج نکرده اند. مشــاهدات میدانی نشان 
می دهد حدود ۱۰ درصد بازار پوشاک به کالای قاچاق اختصاص دارد.

سهم ۱۰ درصدی پوشاک از قاچاق

 نازنین خودی/   گروه   اقتصادی  

حانیه   سراج / گروه اقتصادی 

گل محمدی ایران ۷۱درصد وسهم درآمد ارزی آن ،یک درصد است    سهم تولید 

رئیس موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع کشور گفت: ۷۱ درصد تولید جهانی گل محمدی در اختیار ایران است اما سهم 
ما از بازار جهانی فقط یک درصد است.علی علیزاده علی آبادی، گفت :۲۲۰۰ گونه گیاهان دارویی از ۸ هزار گونه گیاهان 
کشــور شناسایی شده است. همچنین حدود ۲۳ هزار نمونه بانک ژن گیاهان در حوزه گیاهان دارویی است.وی ادامه داد: 
۹۰ درصد گل محمدی در کشور تبدیل به گاب می شود در حالی که در دنیا تبدیل به اسانس و فرآورده می شود و فقط 

۱۰ درصد گل ها به گاب گیری اختصاص یافته است.

بودجهموردنیازبرایرفعنقاطحادثهخیزدیدهشدهاست
رئیس سازمان برنامه و بودجه در صفحه خود در فضای مجازی با اشاره به ویژگی های ممتاز قانون بودجه ۱۴۰۳، 
نوشت: پیش بینی اعتبارات لازم برای تکمیل و بهره برداری از پروژه های اولویت دار و توجه ویژه به مسائل بر زمین 
مانده در ســطح استانی و ملی از جمله رفع نقاط حادثه خیز در محورهای حمل و نقل یکی دیگر از ویژگی های 
ممتاز قانون بودجه ۱۴۰۳ اســت.داود منظورپیش از این نگهداشــت کادر درمان و ارتقای نظام ســامت را از 
اولویت هــای اصلی دولت اعام کرد و از اختصاص ۱۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای پرداخت فوق العاده خاص 
کارکنان نظام سامت در بودجه امسال خبر داده بود.وی همچنین از اعتبار ۱۷۲۸ میلیارد تومانی برای کمک به 
تغذیه کودکان دچار ســو تغذیه در قانون بودجه سال جاری خبر داد و افزود: اعتبارات رفاه و تأمین اجتماعی از 
۱۳۱ هزار میلیارد تومان در سال ۱۳۹۹ به ۶۳۰ همت در سال ۱۴۰۳ )رشد ۳۸۰ درصدی( افزایش یافته است.

منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه اعام کرده بود که با هــدف تمرکز زدایی در بودجه، اعتبارات طرح های 
استانی تملک دارایی های ثابت با ۳۰ درصد رشد از ۱۲۰ به ۱۵۶ هزار میلیارد تومان رسید.

۱۰۰میلیارددلارازمنابعصندوقتوسعهملیبازنگشت
رییس ســازمان بازرسی کل کشــور گفت: از ۱۵۰ میلیارد دلار سرمایه صندوق ۱۰۰ میلیارد دلار توسط دولت 
های مختلف برداشــته شــده، آیا می توان گفت به صندوق به چشــم ســرمایه گذاری نگاه می کنیم؟ ذبیح الله 
خدائیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور، در چهارمین همایش صندوق توسعه ملی اظهار کرد: طبق ماده ۱۶ 
قانون احکام دائمی، صندوق توسعه ملی با هدف تبدیل بخشی از عوائد ناشی از نفت و گاز به ثروت های ماندگار 
و مولد و ســرمایه های زاینده اقتصادی و حفظ ســهم نســل های آینده از منابع نفت و گاز تشکیل شده است. 
طبیعی اســت اقتصادی که سال ها وابســته به نفت و گاز بوده نمی توان به یکباره نقش نفت را در آن کم کرد. 
رهبری بارها تاکید کردند که اقتصاد کشــور باید از نفت رها شــود. از ۱۵۰ میلیارد دلار دارایی صندوق توسعه 
ملی طی سال های قبل ۱۰۰ میلیارد دلار توسط دولت ها برداشت و ۴۰ میلیارد دلار وام داده شد. وقتی از ۱۵۰ 
میلیارد دلار منابع صندوق ۱۰۰ میلیارد دلار آن بازنگشته بنابراین چگونه می توانیم بگوییم نگاه به صندوق، نگاه 
سرمایه گذاری بوده است؟خدائیان افزود: مقرر شده بود سالی ۳۰ درصد از منابع نفتی به صندوق واریز شود .
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رئیس کل سازمان نظام پرستاری در اسفند سال 
گذشــته، گفت: ۱۶ هزار تخت به سرانه تخت های 
بیمارستانی کشور اضافه شده است، این در حالی 
است که اســتخدام نیروهای جدید در بدنه نظام 

سلامت رشد چشمگیری نداشته است.

محمدتقی جهانپور  افزود: سالانه در کشور به استخدام ۱۵ 
هزار پرستار نیاز داریم و بیش از ۲۷۰ هزار نفر از پرستاران 
عضو سازمان نظام پرستاری و دارای شماره نظام پرستاری 
هستند.طبق اعام قاسم ابوطالبی، عضو شورای عالی نظام 
پرستاری نسبت پرستار به تخت در کشورهای دیگر جهان 
حداقل ســه نفر به ازای هر تخت بیمارستانی است، اما در 
کشور نسبت پرســتار به تخت، ۰.۹۵ پرستار به ازای هر 
تخت است و نسبت پرستار به ازای هر هزار نفر جمعیت، 
۱.۵ نفر اســت و با کمبود بسیار زیادی در حوزه پرستاری 
مواجه هســتیم، همچنین سالانه ۶ هزار پرستار در کشور 
بازنشسته می شــوند که نتیجه آن، کمبود شدید نیروی 
پرســتاری در بخش های بیمارستانی است.حذف کارانه و 
اجرای ناصحیح تعرفه های خدمات پرستاری، پایین بودن 
مبالغ دریافتی، اجرا نشــدن احکام رفاهی برای پرستاران، 
مبلغ پایین اضافه کار و کمبود نیرو از جمله مشکاتی است 
که فعالان حوزه پرستاری با آن دست وپنجه نرم می کنند، 
از همین رو درباره چالش ها و سختی های شغل پرستاری و 
مطالبات این قشر با علیرضا فرقدانی، رئیس سازمان نظام 
پرستاری اصفهان گفت وگویی داشتیم که مشروح آن را در 

ادامه می خوانید:
ë  نسبت پرستار به تخت نسبت به میانگین جهانی چه

وضعیتی دارد؟
در حال حاضر حوزه پرستاری استان حدود ۱۴ هزار نیرو 
دارد که این آمار شامل پرستار، بهیار، هوشبری، اتاق عمل و 
جامعه مامایی است؛ میزان ضریب پرستار به تخت در جهان 
با نسبت پرستار به تخت در کشور برابر نیست و به رغم قانون 
ممنوعیت اضافه کار اجباری، پرستاران به دلیل کمبود نیرو، 
مجبور به فعالیت در شیفت های اجباری هستند و این در 
حالیست که حتی مبلغ اضافه کاری نیز مبلغی بسیار اندک 
است.از طرفی تعرفه های خدمات پرستاری اجرایی شده، 
اما به وضعیت ایده آل نرســیده است؛ در واقع تمام تاش 
فعالان حوزه پرســتاری بر اجرایی شدن تعرفه ها بود، اما 
پرداختی بعضی بیمارستان ها با توجه به کسری در وزارت 
بهداشــت به روز نیســت و حتی گاهی پرداختی ها حدود 
چهار تا پنج ماه عقب است و عدالت مد نظر، هنوز اجرایی 

نشــده و این قانون برای نیروهای بیمارستان های تأمین 
اجتماعی هنوز به گونه ای که باید، اجرایی نشــده است.در 
واقع مبلغی که انتظار می رفت با اجرایی شدن این تعرفه ها 
به دســت پرستاران برسد، محقق نشده است و با توجه به 
فرایند پرداخت تعرفه های پرستاری، پرستاران فعالیت ها را 
بدون دریافت مبلغ انجام می دهند یا حق پرستاری آن ها با 
تأخیر پرداخت می شود؛ به صورت میانگین حداکثر مبلغ 
تعرفه های پرســتاری که پرداخت می شود به سه تا چهار 
میلیون تومان می رســد و حتی در این تعرفه ها پرداختی 
۱.۵ تا دو میلیون نیز دیده می شــود و این ارقام با توجه به 
درصد و ضریب تورم، پاسخگوی نیاز پرستاران نخواهد بود.

ë  کم بودن دریافتی فعالان حوزه پرستاری منجر به بروز
چه مشکلاتی شده است؟

تعداد بسیاری از پرستاران در کشور حتی به رغم استخدام 
رسمی بودن به دلایل متعددی از جمله دریافتی و حقوق 
پاییــن و اضافه کاری بالا اســتعفا داده انــد و حتی برخی 
نیروهای این حوزه با توجه به کم بودن دریافتی ها مجبور به 
اشتغال در حوزه دیگری نیز هستند.بیشتر نیروهای حوزه 
پرستاری بانوان هستند و برخی از آن ها به دلایلی متعدد، 
سرپرست خانوار محسوب می شوند یا خود مجبور به تهیه 
جهیزیه هســتند، این در حالی است که باید توجه داشت 
زنان با توجه به شرایط جسمانی، توان فعالیت در دو شغل 
را ندارند و مهم اســت که مطالبات پرستاران به ویژه بانوان 
بیــش از پیش مورد توجه قرار گیرد.با وجود دشــواری ها 
و ســختی های این شغل و داشــتن فرسودگی بالا، شغل 
پرستاری به صورت رسمی به عنوان یکی از مشاغل سخت 

در مجلس تصویب نشده اســت و در صورت تصویب این 
موضوع، تمام نیروهای فعال این حوزه در بیمارستان های 
آموزشــی، درمانی، خصوصی، خیریه، نیروهای مســلح، 
هیئت امنایی و حتی بیمارستان های تأمین اجتماعی، باید 
با ۲۵ ســال سابقه از چرخه اشتغال خارج شوند.اکنون در 
بیمارستان های وزارت بهداشــت یک نیروی زن باید ۳۰ 
ســال فعالیت داشته باشد تا به ســن بازنشستگی برسد، 
این در صورتی است که اشــتغال در فضای بیمارستان و 
مباحثی از جمله ارتباط گیری با بیماران، بســیار دشــوار 
است، نیروهای حوزه سامت تعطیلی ندارند، تمام ساعات 
شبانه روز باید آماده خدمت رســانی به آحاد مردم جامعه 
باشند و ۳۰ ســال فعالیت در چنین فضایی به طور قطع 
فرســودگی بالایی به همراه خواهد داشت.پرســتاران به 
دلیل داشتن شیفت های اجباری بسیار، نداشتن تعطیلی، 
دریافتی کم و فرســودگی شــغلی، درگیر کسالت روحی 
هســتند و این در صورتی است که خدمت رسانی به آحاد 
مردم نیازمند انرژی است، تسهیات رفاهی پرستاران بسیار 
ضعیف است و این موضوع به شدت روح فعالان این حوزه را 
خدشه دار می کند.با تاش سازمان نظام پرستاری و وزارت 
بهداشت، اقدامات مؤثری در خصوص بهبود وضعیت فعالان 
حوزه پرستاری انجام شده است، اما این اقدامات اقناع کننده 
سیستم جامعه پرستاری نیست، چرا که دریافتی این قشر 
قابل توجه نیست و تعداد زیادی از پرستاران به شغل دوم 
روی آورده اند.کم بودن دریافتی ها و سایر مشکات از جمله 
حجم بالای کار پرستاران منجر به کمبود انرژی پرستاران 
خواهد شــد و این موضوع سیستم سامت کشور را تحت 

تأثیر قرار می دهد.در صورتی که مقصود، حفظ سیســتم 
پرستاری باشد، اقدامات مؤثری باید در این مسیر صورت 
گیرد و در غیر این صورت احتمال می رود که در سال های 
آینده باید به فکر وارد کردن نیروی پرســتاری به کشــور 
باشیم؛ ورودی حوزه پرستاری به صفر نزدیک خواهد شد 
و افرادی که در مقطع انتخاب رشته قرار دارند، با توجه به 
مشکات این شــغل، میلی به فعالیت در حوزه پرستاری 
نخواهند داشت.به طور کلی گام های مؤثری به منظور رفع 
مشــکات و بهبود وضعیت حوزه پرستاری صورت گرفته 
است، اما این اقدامات نیازمند تداوم و تقویت است و انتظار 
می رود توجه ویژه تری نســبت به مشکات موجود وجود 

داشته باشد.
ë  مطالبات حال حاضر فعالان حوزه پرستاری شامل چه

مواردی است؟
ارتقای شــغل پرستاری، حفظ و بهبود شأن و جایگاه این 
شــغل در جامعه مدنی و دفاع از حقوق رفاهی و اخاقی 
پرســتاران از جمله مواردی است که باید مورد توجه قرار 
گیرد، چرا که شاهد خدشــه دار شدن جایگاه و شأن این 
شغل هســتیم؛ همچنین اجرایی شدن قانون ممنوعیت 
اضافه کاری اجباری برای پرســتاران نیز باید مد نظر قرار 
گیرد.در نظر گرفتن شــغل پرســتاری به عنوان مشاغل 
سخت، تصویب و اجرایی شدن قانون بازنشستگی پیش از 
موعد و خروج زنان با ۲۰ ســال و مردان با ۲۵ سال سابقه 
کاری از این شغل، از جمله دیگر مطالبات قشر پرستاران 
به شــمار می رود، چرا که به طور قطع فرسودگی این شغل 
با سایر شغل ها قابل قیاس نیست.یکپارچگی قوانین برای 
بیمارســتان ها از جمله موارد دیگری است که مور مطالبه 
قشر پرستاران قرار دارد، طی روزهای اخیر شاهد تصویب 
قانون فوق العاده خاص با ضریب ۰.۵ برای کادر ســامت 
بودیم، اما مقصودی که مد نظر قرار داشت، ضریب ۳ بود؛ 
این قانون تنها برای بیمارستان های وزارت بهداشت تصویب 
شده و به بیمارستان های تحت امر وزارت رفاه توجهی نشده 
اســت و در صورتی است که قانون های تصویب شده برای 
تمام بیمارســتان ها در نظر گرفته شود و تمام افراد از آن 
بهره مند شوند.با توجه به بالا بودن میزان ورودی بیمار به 
بیمارستان های تأمین اجتماعی، پرستاران این بیمارستان ها 
از زحمتکش ترین گروه ها به شمار می روند و تعداد بسیاری 
از این پرستاران در انتهای روزهای کاری خود و هنگامی که 
در آستانه بازنشستگی قرار دارند، به دلیل عارضه شغلی و 
استرس بالا، سکته قلبی را تجربه می کنند و هیچ لذتی از 

دوران پسابازنشستگی خود نخواهند برد.

جامعه

شرایط  شغلی پرستاران با وضعیت ایده آل، زمین تا آسمان فاصله دارد

دردمندی سفید پوشان سلامت

معاون درمان وزارت بهداشــت، بــا انتقاد از تأخیر 
پرداخت بیمه ها به خصوص بیمه تأمین اجتماعی 
در پرداخت مطالبات مؤسســات رادیولوژی، گفت: 
یکی از گرفتاری های مؤسسات رادیولوژی در کشور 
تمدید پروانه فعالیت به شــرط قرارداد با بیمه های 
پایه بر اســاس قانون مجلس اســت؛ این در حالی 
است که تأخیر در پرداخت بیمه ها که اتفاقاً برخاف 
قانون هم هست، بسیاری از مؤسسات رادیولوژی را 

به ورطه ورشکستگی کشانده است.
سعید کریمی در جریان برپایی سی و نهمین کنگره 
انجمن رادیولــوژی، افزود: یکی از دلایل نارضایتی 
پزشکان به خصوص پزشکان جوان از درآمد خود 
مربوط به همین تأخیر پرداخــت دریافتی آنان از 

سوی بیمه ها اســت.کریمی با اشاره به اینکه طی 
کمتر از سه سال حدود ۳۸۰ دستگاه تصویربرداری 
با تکنولوژی بالا از ســوی وزارت بهداشت در مراکز 
دولتی دانشگاهی سراسر کشور توزیع شده است، 
ادامه داد: این دستگاه های تصویربرداری بسیار گران 
قیمت هستند و هزینه آن بالای یک میلیون دلار 

است.
وی از دیگر فعالیت های اخیر وزارت بهداشــت را 
تســهیل صدور مجوز برشــمرد و اظهار داشت: با 
اقــدام اخیر خرید و فروش مجوز متوقف و انحصار 
صدور مجوز برداشته شد و متقاضیان تأسیس مراکز 
رادیولوژی به شرط رعایت الزامات مندرج در آئین 
نامه می توانند به راحتی و در کمتر از یک ماه مجوز 

دریافت کنند.
معــاون درمــان وزارت بهداشــت، بــا تاکید بر 

اینکه تعرفه های برخی گروه های پزشــکی مانند 
رادیولوژیست ها و متخصصین پاتولوژی و آزمایشگاه 
نیازمند اصاح است، گفت: در حال حاضر هشتک 
در تعرفه برای این گروه ها ایجاد مشــکل کرده که 
قصد داریم با هدف کمک به این گروه ها این موارد 

را گام به گام اصاح کنیم.

معاون درمان وزارت بهداشت خبر داد؛

ورشکستگی موسسات رادیولوژی به دلیل بدعهدی بیمه ها

7 �پیامد افسردگی
 که نباید با تنبلی اشتباه گرفت

1- سخت از رختخواب بیرون آمدن  :
که پایه ثابت مشکلات افسردگی است و باعث خستگی فیزیکی دائمی میشود. اختلالات خواب 

2- تماشای افراطی تلویزیون :
برای فرار از افکار مزاحم و آزار دهنده.

گوشی : 3- چسبندگی افراطی به 
کارهای بیهوده. کردن خود به  برای مشغول 

4- داشتن ظاهری شلخته و نامرتب :
کردن به حالت صرفا بقا در بیاید. افسردگی باعث میشود عزت نفس فرد پایین آمده و از حالت زندگی 

گرفتن مرخصی های پی در پی از سرکار :  -5
کند که فرهاد بیستون را با آن  افسردگی انرژی شما را تحلیل داده و رفتن سرکار شبیه برداشتن تیشه ای میشود 

گیری اجتماعی: کناره  6- میل به تنهایی و 
حوصله شنیدن نگرانی ها و نصیحت های افراد اطراف را نداشته و یا میترسد حضورش باعث ناراحتی دیگران بشود

7- خوردن غذاهای آماده:
کاهش داده و فرد به دنبال راحت ترین روش ها است افسردگی انرژی و انگیزه انسان را 

کارهای منزل: 8- غفلت از 
کجا  کجا شروع و به  که از  کنید  کارهای خانه نیازمند تمرکز است. شما باید بتوانید ذهن خود را تنظیم  انجام دادن 

کاهش داده و نداشتن نظم ذهنی باعث غفلت از وظایف میشود. کنید. افسردگی به شدت تمرکز افراد را  ختمش 

اینفوگرافیک اختصاصی

فضای مجازی بدون مدیریت 
چالشی بزرگ است

محسن طاهری ، مدرس آموزش خانواده در بستر فضای مجازی 	
فضای مجازی بســتری بسیار مناسب برای تبادل اطاعات و سرعت 
بالای اطاعــات مورد نیاز جامعه کنونی اســت. بایــد پذیرفت که 
تنوع دامنه اطاعات بر اســاس ســایق و نیازمندی های حوزه های 
مختلف با تنــوع رنگ ها و جذابیت های فــراوان از دیگر مزایای این 
تکنولوژی پیشرفته است. دستیابی و بهره مندی از اطاعات این بستر 
بدون داشــتن مهارت خاص و حتی ســواد خواندن و نوشتن از دیگر 
خصوصیات جذاب این فضا اســت، اســتفاده از بستر فضای مجازی 
بخصوص در بخش موبایل و تبلت حتی برای کودکان یک ســاله که 
خواندن و نوشتن نمی دانند و به زبان خاصی نیز مسلط نیستند؛ فراهم 
است. استفاده از اطاعات درسی و سوالات مورد نیاز مقاطع مختلف از 
دیگر جذابیت هایی است که فضای مجازی برای دانش آموزان در هر 
زمان و مکان فراهم کرده است، دامنه وسیع ارتباطی و تبادل اطاعات 
برای دانش آموزان جذابیت خاصی ایجاد کرده است. از طرفی بستری 
آزاد بدون قید و شــرط و امکان ارتباط با اقشــار و فرقه های مختلف 
کنجکاوی نسل جوان را بیش از پیش به خود جلب کرده است. گر چه 
ابزارهای فضای مجازی دســتیابی به تکنولوژی پیشرفته ای است که 
ممکن است متناسب با نیاز بشر به دستاوردهای پیشرفته تری دست 
یابد اما بدون مدیریت چالش بزرگی محســوب می شود، در حقیقت 
فضای مجازی چاقوی دو سری است که معایب و مزایای آن بستگی 
به اســتفاده و عدم استفاده درست از این بستر دارد. از طرفی چالش 
اتاف وقت و پر کردن اوقات فراغت دانش آموزان با فضای مجازی را 
هم نباید فراموش کرد، مشکات اجتماعی، اعتقادی، اخاقی، جسمی 
چون کمردرد و گردن درد، مشــکات بینایی، سردرد، کم تحرکی و 
بی تحرکی و مشکات روحی چون افسردگی، بیخوابی، پرخاشگری، 
ناامیدی و خودکم بینی در دانش آموزان در استفاده نامناسب از فضای 
مجازی به ســبب عدم مدیریت از ســوی والدین است. وقتی فضای 
مجازی زمان مناسب را از دانش آموز بگیرد فرد از درس فاصله گرفته 
و تمایلی به جایگزینی درس با این همه جاذبه های موجود در فضای 
مجازی نــدارد و انگیزه تحصیل را از دســت می دهد. کودکان برای 
دور زدن والدین خود درحالی از فضای مجازی اســتفاده می کنند که 
کتاب درســی جلوی آن ها بازبوده و والدین تصور می کنند که فرزند 
آن ها در حال مطالعه اســت، والدیــن باید اطاعات و دانش کافی از 
فضای مجازی داشــته و  اعمال مدیریت کنند. ارتباط دو طرفه بین 
والد و کودک ســبب کنترل غیر محسوس در کودک می شود والدین 
همانگونه که قادر نیستند همواره در کنار فرزند خود در اجتماع بوده 
و مرتــب او را کنترل کنند در فضای مجازی نیز چنین امکانی فراهم 
نیســت که گوشی کودک را چک کرده و به او امر و نهی کنند. نباید 
تا سن ۱۶ ســالگی موبایل و تبلت در اختیار دانش آموزان قرار داده 
شود، تا سن ۱۶ سالگی والدین نباید اقدام به خرید ابزار مجازی برای 
کــودک کنند و در صورت نیاز باید از فضای مجازی والدین برای رفع 
نیاز ضروری بهره ببرند. والدین با چنین مدیریت درست کودک خود 
را از آسیب ها و چالش های فضای مجازی بیمه کرده ضمن اینکه نوعی 
اعتماد ســازی بین والدین و کودک شکل می گیرد. از طرفی والدین 
با پذیرش خواســته های غیر معقول فرزنــدان آن ها را تصاحب گر بار 
آورده و به او می آموزند که برای باج خواهی دست به تهدید بزنند، اگر 
کودگی با تهدید درس نخواندن از والدین خود موبایل درخواست کند 
و خانواده بپذیرد در واقع به او آموزش زیاده خواهی نامعقول داده و در 
آینده نزدیک چیزهای دیگری را با تهدید طلب می کند. یادمان باشد 
که خانواده مقتدر، سهل گیر، مستبد و معتدل داریم که همگی نیاز به 
آموزش در برخورد با فرزندان خود دارند، در بین همه این خانواده ها 
فرزندانی موفق هســتند که دارای والدین مقتدر باشند در اینصورت 

احترام متقابل رعایت می شود.

یادداشت

دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر در جلسه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر اســتان آذربایجان 
غربی دربــاره وضعیت اعتیاد به مواد مخدر در دنیا 
اظهار کرد: بر اساس آمار سازمان ملل، شیوع مصرف 
موادمخدر در دنیا در پنج سال گذشته به ویژه در بین 
جوانان و نوجوانان افزایش داشته است، سن اعتیاد در 
دنیا پایین تر آمده و الگوی مصرف مواد مخدر تغییر 
قابل توجهی داشته و از مواد مخدر سنتی به سمت 
صنعتی گرایش یافته است و این ها جزو نگرانی های 
مهم کشورها در اجاس اخیر کمیسیون موادمخدر 
سازمان ملل بود. اسکندر مومنی ادامه داد: همچنین 
شیوع اعتیاد در بین زنان در دنیا و مرگ و میر ناشی 
از اعتیاد افزایش یافته اســت به طوری که سالانه 
بیش از ۵۰۰ هزار نفر در جهان بر اثر ســوءمصرف 
مواد جان خود را از دست می دهند، که بیش از صد 
هزار نفر آن متعلق به کشور امریکا است. وی با بیان 
اینکه خوشبختانه آمار اعتیاد در کشورمان از متوسط 
ابتا در دنیا کمتر است، تصریح کرد: البته یک مورد 
اعتیاد هم زیاد اســت. ضروری اســت رویکردهای 
مقابله با موادمخدر را متناسب با شرایط امروز تغییر 
دهیم.  دبیر کل ســتاد مبارزه با مواد مخدر افزود: 
هیچ راه گریزی نداریم جز آنکه پیشگیری از اعتیاد را 

به عنوان اولویت راهبردی و دراز مدت در برنامه های 
مبارزه با مــواد مخدر قرار دهیم. دبیر کل ســتاد 
مبارزه با موادمخدر افزود: بر اســاس یک پژوهش 
انجام شــده، بیش از ۳۰ درصد جوانان و نوجوانانی 
که گرفتار اعتیاد شده بودند؛ عنوان کردند که نمی 
دانســتیم مصرف این مواد )گل( اعتیاد آور است و 
همچنین بیش از ۳۰ درصد معتادان گفتند ما می 
دانستیم این مواد اعتیادآور است اما نمی توانستیم 
به همســالان خود در قبال تعارف مواد مخدر »نه« 
بگوییم. همچنین ۵۵ درصد خانواده ها بعد از ســه 
ســال متوجه اعتیاد فرزندانشان شــدند. دبیر کل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر ریاست جمهوری با بیان 
اینکه رییس جمهوری محترم همواره بر ساماندهی 

معتادان متجاهر تاکید دارند، افزود: مردمی ســازی 
امر مبارزه با مواد مخدر، ساماندهی معتادان متجاهر 
و درمان و توانمندســازی افراد از موضوعات مهمی 
اســت که توجه ویژه ای به آن داشته ایم و همچنان 
در دستور کار است. چرا که بسیاری از جرایم خرد 
با ســاماندهی معتادان کاهش می یابد، لذا این امر 
از نظر اجتماعی و ایجاد احســاس امنیت و آرامش 
روانی در جامعه تاثیر گذار اســت. مومنی به اجرای 
طرح یاریگران زندگی در مدارس کشور اشاره کرد 
و گفت: خوشــبختانه آهنگ رشد اعتیاد در کشور 
متوقف شــده است اما این آمار نباید موجب غفلت 
شــود، باید از همه ظرفیت ها به خصوص آموزش و 
پرورش در امر پیشگیری استفاده کرد. وی در ادامه 
گفت: در حوزه درمان اعتیاد، استفاده از شیوه های 
نوین درمانی تدوین و تاکید شده که درمان اعتیاد از 
متادون به بوپرونورفین تغییر یابد. بر اساس تجارب 
انجام شــده در یک مرکز، این تغییر روش درمان 
اثرات مثبتی داشــته و موجب کاهش رفتارهای پر 
خطر و کاهش گرایش به سمت مصرف مواد مخدر را 
در افراد داشته است که دستگاه های متولی از جمله 
بهزیستی و علوم پزشــکی باید این مسئله را مورد 

توجه قرار دهند.

دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

سن اعتیاد پایین  آمده است

بودجه درمان رایگان کودکان زیر ۷ سال چقدر است؟
علی خسروجردی / گروه جامعه 	

معاون درمان وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در آیین افتتاحیه »پویش ملی کودک سالم، ایران ســامت« اظهار کرد: کودکان، آینده سازان کشور هستند و شاید به دلیل 
بروز برخی مشکات نتوانند از خدمات درمانی برخوردار شوند. اگر یک کودک دچار بیماری شود، عوارض ابتا به آن سال ها زمان می برد. دکتر سعید کریمی ادامه داد: موضوع درمان 
رایگان کودکان کمتر از هفت ســال با پیشــنهاد وزیر بهداشــت در مهر ماه سال گذشته مطرح شد. موضوع درمان رایگان کودکان کمتر از هفت سال در شورای عالی بیمه مطرح شد و 
به تصویب رســید. معاون درمان وزارت بهداشــت ادامه داد: پس از اینکه طرح مورد تایید شورای عالی بیمه و سازمان برنامه و بودجه قرار گرفت، به تصویب هیات وزیران رسید. معاون 
درمان وزارت بهداشت در ادامه با بیان اینکه بودجه ۲.۵ همتی برای درمان رایگان کودکان کمتر از هفت سال در نظر گرفته ایم، افزود: تمام هزینه های درمانی سرپایی و بستری به جز 

داروی سرپایی از خدمات رایگان درمان کودکان کمتر از هفت سال است.
سال

حبیب احسنی پور/ گروه جامعه
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

 برگزاری دوره آموزشی فیبرنوری 
در مرکز مخابرات ولیعصر

کرمانشــاه-خبرنگار یادگار امروز: مرکــز آموزش مخابرات منطقه 
کرمانشاه اقدام به برگزاری دوره آموزشی " فیبر نوری "نمود.

در جهــت ارتقــا ســطح دانــش و مهــارت, مرکــز آمــوزش مخابــرات 
اســتان کرمانشــاه دوره آموزشــی نصب و نگهداری فیبر نوری را به 

صورت عملی و حضوری برای پرسنل این شرکت برگزار کرد.
شــایان ذکر است این دوره ها در راستای تحقق برنامه ها، اجرای 
موثر پروژه های شــرکت و در جهت رســیدن به اهداف آموزشــی و 

خدمت رسانی به مشتریان انجام می شود.

به همت شرکت آب و فاضلاب استان کرمان ؛

کارگاه آموزشی هنر و آب  برگزار شد نخستین 
کارگاه  امــروز: نخســتین  یــادگار  کرمی، خبرنــگار  کرمــان- شــیوا
آموزشی هنر و آب ویژه مربیان کودک و نوجوان  با هدف گسترش 
سواد آبی و ترویج فرهنگ صرفه جویی در پارک مادر شهر کرمان 

برگزار شد.
 عباس ســلطانی نــژاد معاون بهره بــرداری و توســعه فاضلاب این 
شرکت با اشاره به اقلیم خشک استان کرمان شدت کاهش منابع 
آبی را یادآور شــد و خاطرنشــان کــرد: تفاوت مصرف ســرانه آب در 
کشــورمان در مقایســه با کشــور های توســعه یافته نشان می دهد 
که ما نسبت به مسئله آب و مدیریت مصرف توجهی نداشته ایم.
مصــارف  در  آب  اقتصــاد  بــه  توجــه  و  تکنولــوژی  بکارگیــری  وی 

کشاورزی را حائز اهمیت و کمک کننده توصیف کرد و افزود :
متاســفانه در آب شرب محدودیت هایی وجود دارد و منابعی که 
قابل استفاده در آب شرب باشند، محدود است و ما باید به این 

موضوع توجه کنیم و برای نسل آینده این منابع را حفظ کنیم.
ســلطانی نــژاد با اشــاره بــه تفاوت ســرانه مصــرف آب در ایــران در 
مقایســه با کشورهای توســعه یافته تصریح کرد: سرانه مصرف آب 
شــرب در کشــور مــا ۱۸۰ لیتــر بــر ثانیه اســت و این در حالی اســت 
در ســایر کشــورها به مراتب پایین تر اســت بطور مثال در لهستان 
گرچه  ســرانه مصــرف آب بــه ازا هــر نفــر ۱۰۰ لیتــر بــر ثانیه اســت و ا
بعضی کشــورها ســرانه مصــرف بالاتری به نســبت ایــران دارند اما 

بیشتر کشورهای توسعه یافته سرانه مصرف آب پایین است.
معاون بهره برداری و توســعه فاضلاب شــرکت آبفا استان کرمان با 
کید بر نقش معلمان در فرهنگ سازی اظهار داشت:  هنر زبان  تا
مشــترک همدلی هاســت و میتواند بازتاب چالشــهای کشــورمان 
باشــد و چه خوب اســت از زبان هنر و گویش نرم هنرمندانه شــما 
مربیان استفاده کنیم و فرهنگ بهینه مصرف کردن آب را در بین 

نسل جدید نهادینه کنیم.

در سال ۱۴۰۲ محقق شد؛

 تحقق ۱۰۰ درصدی 
گاز استان کرمانشاه  برنامه های شرکت 

گاز  شــرکت  خبرنگاریادگارامــروز:  محمــدی،  کرمانشــاه-فریده 
اســتان کرمانشــاه طی ســال ۱۴۰۲ توانســت ۱۰۰ درصــد برنامه های 

خود را محقق سازد.
 ناصر حسینی، مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه در حاشیه 
 ، گاز دیــدار از بیســت و هشــتمین نمایشــگاه بین المللــی نفــت، 
پالایش و پتروشــیمی اعلام کرد: این شرکت در سال ۱۴۰۲ توانست 
صــد درصد برنامه هــای خود در زمینه های مختلف را محقق و در 
برخی از موارد دســتاوردهایی بیش از تعهدات و برنامه ریزی های 
کنــد. وی بــا بیــان این کــه علی رغــم ســختی ها و  کســب  خــود را 
مشــکلات زیــاد گازرســانی بــه مناطــق کوهســتانی و صعب العبور، 
تمامــی تعهــدات خــود در زمینــه گازرســانی بــه نقــاط مختلــف را 
بــه انجــام رســاندیم، گفت: با گازرســانی به شــهر ازگلــه، ۱۰۰ درصد 
جمعیت شــهری و با گازرسانی به ۲۳۱ روستا، ۹۸ درصد جمعیت 
گاز بهره منــد شــدند. حســینی در رابطــه بــا  روســتایی اســتان از 
گازرســانی به واحدهای صنعتی اســتان، گفت: گازرســانی به ۲۳۵ 
واحــد صنعتــی، گازرســانی بــه پاســگاه های مــرزی علیرغــم همــه 
مشکلات و سختی ها، گازرسانی به روستای گردشگری هجیج که 
یــک روســتای کوهســتانی و صعب العبور بــوده و در نوع خود یک 
پروژه بسیار بزرگ محسوب می  شود، ازجمله دستاوردهای ما در 
سال گذشته بود. مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه در پایان، 
در رابطه با اقدامات مرتبط با فرهنگ ســازی مصرف و مســئولیت 
اجتماعی شــرکت گفــت: امضاء تفاهم نامه با آمــوزش و پرورش در 
، انجــام ۹۵۰۰ مــورد  راســتای فرهنگ ســازی در مصــرف بهینــه گاز
ک رایــگان به ایثارگران  گذاری ۲۵۰۰ اشــترا پایــش دمــای ادارات، وا
و مددجویان کمیته امداد و بهزیســتی و عمل به مســئولیت های 

اجتماعی مختلف، ازجمله اقدامات سال ۱۴۰۲ این شرکت بود.

ک فاضلاب  گذاری بیش از ۶۴ هزار فقره اشترا وا
در مازندران

ســاری- امیــری فــر، خبرنــگار یــادگار امــروز: مدیــر عامــل آبفــا 
ک فاضلاب با بهره مندی  گذاری۶۴ هزار فقره اشترا مازندران از وا
۱۶۰هزار آحاد از جمعیت استان از شبکه جمع آوری فاضلاب خبر 

داد
بهزاد برارزاده در گفتگویی با اشــاره به ضرورت اجرای شبکه های 
فاضــلاب در اســتان با توجه به بالا بودن ســطح آبهــای زیرزمینی 
ک فاضــلاب طی ســال  اظهــار داشــت: ۹ هــزار و ۳۴۳ فقــره اشــترا
گذشته در سطح استان جاری و ۲ هزار و ۲۱۶ فقره انشعاب نصب 

شد.
گــذاری ۱۶۰۰ فقــره انشــعاب در شــهرک یثــرب  او بــا اشــاره بــه وا
قائمشــهر ،گندیــاب نــور و مســکن مهر امــام خمینی )ره( بهشــهر 
گفت: ۲۴۳۰ فقره انشعاب طی سال گذشته به فروش رسید که به 

نسبت بودجه بیانگر پیشرفت۱۰۶ درصدی است.
مدیــر عامــل آبفا مازنــدران در پایان این گفتگو از پیشــرفت بالای 
پروژه های فاضلاب بحر ارم شــرقی و غربی ، شــهید بزار و ایستگاه 
پمپاژ کاظم بیگی بابل خبر داد و ابراز امیدواری کرد پروژه فاضلاب 

کاظم بیگی تا خرداد ماه جاری به مرحله بهره برداری برسد.

معاون تربیت بدنی آموزش و پرورش استان:

رتبه دوم لرستان در جذب اعتبارات ورزشی در سطح  کشور

: معاون بهره برداری شــرکت  - شــهرام هزاریــان، خبرنگار یــادگار امــروز اهــواز
برق منطقه ای خوزستان از بهینه سازی پست ۲۳۰ کیلوولت شکاره شهرستان 

کارون با هدف افزایش پایداری شبکه خبر داد.
 علی اصغر خدامراد منگری بیان کرد: پســت برق ۲۳۰ به ۳۳ کیلوولت شــکاره 
شهرستان کارون به ظرفیت ۱۰۰ مگاولت آمپر با هدف افزایش ضریب پایداری 
شــبکه و تامین برق بار تابستان ۱۴۰۳ با ارزش سرمایه گذاری ۱۳۲ میلیارد ریال 

بهینه سازی شد.
 T۱ کیلوولــت ترانســفورماتورهای وی افــزود: تعویــض تابلــوی حفاظتــی ۲۳۰ 
و T۲ بــه همــراه رلــه  هــای آن، نصــب تابلــو حفاظتــی ۲۳۰ کیلوولــت جدیــد به 
 CT همــراه رلــه  هــای آن، جداســازی، جمــع  آوری و تعویــض شــش دســتگاه
، نصب CT جدید نوترال برروی  ورودی ۲۳۰ کیلوولت قدیمی ۲ ترانســفورماتور
ترانســفورماتورها، دمونتاژ کامل تابلو تغذیه AC و نصب تابلوی جدید بهمراه 
وایرینــگ و فیوزهــا و کلید تغذیه اصلی تابلوی پســت، دمونتــاژ و تعویض کلیه 
تابلوهای مارشــالینگ فرســوده و قدیمی و اصلاح وایرینــگ و نصب تابلوهای 
کیلوولــت  CT ورودی ۲۳۰  یــارد پســت مربــوط بــه  جدیــد واقــع در محوطــه 
ترانسفورماتورهای T۱ و CT ،  T۲  های خروجی ۳۳ کیلوولت، خروجی مصرف 

داخلــی SS۱ و SS۲ و ســایر تابلوهــا بــه تعــداد ۱۴ مــورد، تعویــض ســیم هادی 
شــمش ۳۳ کیلوولــت در ۵ نقطــه و نصب و سیم کشــی ســیم هــادی جدید با 
مغزی آلومینیوم در بخش ــهای ۲۳۰ و ۳۳ کیلوولت از جمله اقداماتی اســت که 

گرفته است. برای بهینه سازی پست مذکور انجام 
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان خوزستان 

و کهگیلویه و بویراحمد را برعهده دارد.

در راستای پایداری شبکه برق صورت گرفت؛

بهینه سازی پست برق ۲۳۰ کیلوولت شکاره شهرستان کارون 

مدیرکل بهزیستی مازندران مطرح کرد:

حمایت اقتصادی و اجتماعی بهزیستی مازندران 
از ۲۰۰ دختر فاقد سرپرست موثر

ســاری- امیری فــر، خبرنگار یــادگار امروز: دکتــر بریمانی مدیرکل 
بهزیستی استان ضمن گرامیداشت ولادت حضرت معصومه)س( و 
تبریک روز دختر و فرارسیدن دهه کرامت، گفت: قریب به ۹۵دختر 
کز شــبانه روزی شــبه خانواده  بدسرپرســت و بــی سرپرســت در مرا
بهزیســتی اســتان نگهداری می شــوند و ۲۰۰ دختر فاقد سرپرســت 
موثر در نزد بستگان سببی و نسبی با حمایت اقتصادی و اجتماعی 
بهزیســتی مازندران نگهداری می شــوند. وی با بیان اینکه در سال 
گذشــته ۲۸دختر با توانمندســازی اجتماعی و اقتصادی خانواده، 
تحویــل والدیــن شــدند و ۸ دختــر نیــز ازدواج کردنــد تصریــح کرد: 
همچنیــن بیــش از ۹۰ تن از دختــران کار هم از خدمــات مددکاری 
و حمایتــی بهزیســتی اســتان بهره مند شــدند. مدیرکل بهزیســتی 
مازنــدران بــا اشــاره بــه فعالیــت مرکــز دولتــی شــبانه روزی خانــه 
ســلامت برای حمایت از دختران در معرض آســیب و ارائه خدمات 
روانشناســی و مــددکاری و حمایــت هــای مــادی و معنــوی در این 
کز ندای مهر  مرکز به ۱۱۸ دختر در ســال گذشــته یادآور شــد: در مرا
بهزیســتی مازندران در شهرستانهای ســاری و آمل تعداد ۱۲۰ دختر 
در معرض آســیب در ســال گذشــته از خدمات بهزیستی بهره مند 
 شــدند. دکتــر بریمانی بــر ایجاد آرامش و آســایش دختــران و فراهم 
نمــودن ابزارهــای توانمندســازی آنها بــا برگزاری کلاس هــای فنی و 
کید کرد  حرفه ای متناســب با نیاز جامعه در ســازمان بهزیســتی تا
کز ضمن الگو بــرداری از  و افزود: شایســته اســت تا فرزنــدان این مرا
گیری مهارت های زندگی بیشــترین تمرکز و زمان  بــزرگان دین و فرا

خود را صرف تحصیل دانش نمایند.

مدیر مجمع خیران تأمین سلامت فارس:

 خیر شیرازی ۱۰ میلیارد  ریال به صندوق 
حمایت از دانشجویان اهدا کرد

شیراز- توانایی، خبرنگار یادگار امروز: مدیر مجمع خیران تأمین 
کبر سلطانی نسب« از خیران برگزیده استان  سلامت فارس گفت: »ا

فارس ۱۰ میلیارد ریال به صندوق حمایت از دانشجویان اهدا کرد.
کبر رامجردی  در حاشــیه امضای تفاهمنامه با خیر شــیرازی  علــی ا
کبر ســلطانی نســب  کبر سلطانی نســب مؤســس خیریه ا بیــان کرد ا
از خیــران برگزیــده اســتان فــارس مبلغ ده میلیــارد ریال بــه صندوق 
حمایت از دانشجویان اهدا کرد. مدیر مجمع خیرین تأمین سلامت 
فــارس گفــت: با نگاه نیک اندیشــانه خیران و اســاتید و با هماهنگی 
مجمــع خیریــن ســلامت و دانشــگاه علــوم پزشــکی از ســال ۱۳۹۴ 
صندوقی جهت حمایت از دانشــجویان رشــته های پزشــکی شــکل 
گرفــت که با حمایت مداوم حامیان، این صنــدوق در زمینه اعطای 
وام های قرض  الحســنه به دانشــجویان پزشکی و دستیار تخصصی 
کبر رامجــردی افــزود: جهت برنامه ریــزی جذب  فعــال اســت. علــی ا
منابع و نحوه اهدای تسهیلات به دانشجویان، کمیته ای تخصصی 
کنون با تلاش خیرین و  برای مدیریت بهتر این امور تشکیل شده و تا
اساتید دانشگاه بیش از ۱۳۰ میلیارد ریال به صورت وام قرض الحسنه 
به ۸۵۰ نفر از دانشجویان و دستیاران متقاضی رشته های پزشکی و 
پیراپزشکی اعطا شده است. وی یادآور شد: مردم و خیران می توانند 
نیات خود را در قالب مشارکت در تأمین پشتوانه مالی این صندوق 
اجرایی کنند و کارشناســان این مجمع با شــماره تمــاس ۳۲۳۵۹۲۰۰ 

آماده مشاوره و پاسخ گویی در این زمینه هستند.

 آغاز به کار نمایشگاه اقتصاد مقاومتی 
ک عفاف و حجاب در گرگان با موضوع پوشا

گرگان- آذری، خبرنگار یادگار امروز: تسهیل گر بسیج سازندگی گرگان 
گفت: به مناسبت هفته بسیج سازندگی، نمایشگاه اقتصاد مقاومتی 
ک عفاف و حجاب به مدت ســه روز آغاز به کار کرد.  با موضوع پوشــا
فاطمه ملک تســهیل گر بســیج ســازندگی  عنــوان کرد: به مناســبت 
ک  هفته بسیج سازندگی، نمایشگاه اقتصاد مقاومتی با موضوع پوشا
عفاف و حجاب آغاز به کار کرد. وی افزود: این نمایشگاه در مکان تالار 
سید مسعود به مدت سه روز با حضور ده تولید کننده برتر شهرستان 
گرگان ایجاد شده است. ملک در ادامه اذعان داشت: بسیج سازندگی 
در مرحلــه اول نســبت بــه پرداخــت وام قرض الحســنه بــه این تولید 
کننــدگان اقــدام و در ادامــه با تهیــه مکان برای عرضــه محصولات به 
حمایــت از ایــن تولید کنندگان پرداخته اســت. وی گفت: همچنین 
در مکان سه راه ملاقاتی، بسیج سازندگی فروشگاهی را احداث کرده 
ک در  است که به ایستگاه فروش محصولات کارگاه های تولیدی پوشا
گرگان تبدیل شــده اســت. تسهیل گر بسیج سازندگی گرگان در پایان 
خاطرنشــان کرد: در شهرســتان گرگان بیش از صد کارگاه تولیدی در 
ک تحت حمایت بســیج ســازندگی وجــود دارد که برای  زمینــه پوشــا

حدود ۳۰۰ نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده است

کید کرد :  عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی  گرگان تا

لزوم تدوین نقشه راه تحقق شعار سال
گــرگان- آذری، خبرنــگار یادگار امروز: مبصری عضو هیات رئیســه 
اتاق بازرگانی ، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان در نخستین جلسه 
هیات نمایندگان در ســال ۱۴۰۳ بیان کرد:انتظار داریم شــعار ســال 
جاری به عنوان یک نقشه راه تدوین شود.وی افزود:شعار مردمی 
کید بر این است که با  ســازی هوشــمندانه انتخاب شــده اســت، تا
مشــارکت مردم جلــو برود تا تحقق خوبی پیــدا کند.مبصری اظهار 
کید بر افزایش نقش بخش خصوصی  داشت:مقام معظم رهبری تا
دارد.وی تصریح کرد:آماری که وجود دارد نشان می دهد که نقش 
دولــت در اقتصــاد 83 تا 84 درصد و بخش خصوصــی بین 16 تا 17 
کید از اینجاها بیشتر نشات میگیرد. درصد بیشتر نیست که این تا

عضــو هیات رئیســه اتــاق بازرگانــی گرگان گفت: فشــار بیــش از حد 
قیمت گذاری دســتوری موجب این می شــود که صنعت مرتبط با 
این بخش توســعه پیدا نکند و سرمایه گذاری اتفاق نیافتد و آنچه 
که مورد انتظار بخش خصوصی اســت خروجی متناســبی نداشته 
باشد و در بحث صادراتی توان صادراتی را به لحاظ کیفی از دست 

داده ایم یعنی مجموعه مخاطبین در بحث صادرات کم شده اند
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خبرنــگار  کرمــی،  کامــران  ســنندج- 
: مدیرکل فرهنگ و ارشاد  یادگار امروز
اسلامی کردستان گفت: دومین کنگره 
عبــدالله  »مــأ  ماموســتا  بزرگداشــت 

باشماق« در دهگلان برگزار می شود.
در  کــرد:  اظهــار  دریایــی  اصغــر  علــی 
شــخصیت های  معرفــی  راســتای 
فرهنگــی  و  مذهبــی  ملــی،  برجســته 
الگــو  عنــوان  بــه  آنــان  اندیشــه های  و 
جوانــان  بــرای  اجتماعــی  ســرمایه  و 
برنامه هــای  سلســله  نوجوانــان  و 
نکوداشــت مفاخــر و مشــاهیر اســتان 
و  ســازمان ها  و  نهادهــا  همــکاری  بــا 
انجمن هــا و تشــکل های مرتبــط برگزار 

می شود.
کنگره بزرگداشــت ماموســتا  وی افزود: 
از  یکــی  کــه  باشــماق  عبــدالله  مــأ 
چهره های فرهنگی و مذهبی تأثیرگذار 

و  فقهــی  جایــگاه  دارای  و  منطقــه 
مذهبی اســت در همین راستا در شهر 

دهگلان برگزار می شود.
دبیــر شــورای فرهنــگ عمومی اســتان 
اضافــه کــرد: در شهرســتان های تابعــه 

دیگر اســتان نیز از جمله بانه، بیجار و 
سنندج مراسمات بزرگداشت با هدف 
معرفی این شخصیت ها و سرمایه های 

فرهنگی و دینی برگزار می شود.
وی ضمــن اشــاره بــه تــدارک برنامه هــا 

در  هنــری  و  فرهنگــی  رویدادهــای  و 
بیــان داشــت: در شــهر  ســال جــاری، 
بانه نکوداشــت ســارو بی رو شخصیت 
نامــدار ایــن منطقــه و در شــهر بیجــار 
گروســی و  نکوداشــت آیــت الله فاضــل 
در شــهر ســنندج نیز همایش مستوره 
و  انجمن هــا  همــکاری  بــا  اردلان 

مؤسسات فرهنگی برگزار می شود.
دریایی خاطرنشان کرد: کنگره استانی 
بزرگداشــت ماموســتا عبدالله باشــماق 
اردیبهشــت  مــورخ ۲۷  روز پنجشــنبه 
ماه ســال جاری در شهر دهگلان برگزار 

می شود.
مهمتریــن  از  یکــی  گفــت:  وی 
و  فرهنــگ  کل  اداره  رســالت های 
ارشاد اســلامی، معرفی شخصیت های 
برجســته ملــی، مذهبــی و فرهنگــی و 

هنری است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کردستان خبر داد؛

برگزاری دومین کنگره بزرگداشت ماموستا»ملا عبدالله باشماق«در دهگلان

ک- فرزانه قاســمی، خبرنــگار یادگار  ارا
امــروز: مدیــر مخابــرات منطقــه مرکــزی 
گفــت: ۴۳۶ کیلومتــر عملیــات توســعه و 
فیبر نوری سال گذشته در نقاط مختلف 

این استان اجرا شد.
علیرضا لطفی افزود: این توسعه علاوه بر 
شهرهای استان با وسعت ۳۰ کیلومتر در 
ک با اعتباری بالغ بر سه میلیارد  شهر ارا

و ۵۰۰ میلیون ریال انجام شد.
ک  مدیــر مخابــرات خاطــر نشــان کــرد :کمتریــن توســعه در اســتان در شــهر ارا
بوده که امیدواریم با حمایت مســئولین، شــهرداری و شــورای شــهر بتوانیم در 
ک جهت خدمت رســانی به  ســال ۱۴۰۳ عملیات توســعه فیبر نوری در شــهر ارا

همشهریان است.
دوربین های نظارتی شهر دلیجان در بستر فیبر نوری مخابرات راه اندازی شد

مدیر مخابرات منطقه مرکزی از توســعه فیبر نوری مخابرات منطقه در شــرایط 
دشوار نسبت به نصب جعبه های ocdf دوربین های شهر دلیجان خبر داد.

لطفی افزود: جعبه های OCDF نقش مهمی در دسترسی های بعدی به کابل 
فیبر نوری و توسعه های آینده دارند.

ســاوه- کریمــی، خبرنگار یــادگار امروز: 
نقطــه  حــج  گفــت:  ســاوه  جمعــه  امــام 
بیــداری اســلام و جهــان در مواجهــه بــا 

رژیم صهیونیستی است.
در  رحیمــی  جعفــر  الاســلام  حجــت 
خطبه هــای عبادی سیاســی امــروز نماز 
جمعــه ســاوه بــا اشــاره بــه بیانــات رهبــر 
کارگــزاران اظهار  معظم انقــلاب در دیدار 

کرد: حج امسال، حج برائت است و آنچه که امروز در غزه اتفاق می افتد شاخص 
عظیمی است که در تاریخ می ماند و مسیر را نشان خواهد داد.

گر کمک آمریکا نبود رژیم صهیونیســتی  امام جمعه ســاوه افزود: به طور حتم ا
قــدرت و جــرأت ایــن رفتارهای وحشــیانه را نداشــت، از این رو با مباشــر قتل و 

پشتیبان قتل نمی شود با روی خوش و ملایمت رفتار کرد.
حجــت الاســلام رحیمــی تصریح کرد: امســال حجاج باید بتواننــد منطق قرآنی 
برائــت را بــه همــه دنیای اســلام منتقل کنند و بــه لطف الهی حــج برائت نقطه 
بیــداری اســلام و جهــان در مواجهه با رژیمی تبدیل خواهد شــد کــه روز به روز 
بــه مــرگ و زوال نهایــی خــود نزدیک تر و حامیــان آن هر لحظه نســبت به قبل 

رسواتر می شوند.

 امام جمعه ساوه:

 حج نقطه بیداری اسلام و جهان 
در مواجهه با رژیم صهیونیستی است

 اجرای ۴۳۶ کیلومتر شبکه توسعه و فیبر نوری 
در استان مرکزی

خرم آباد- اعظم پاپی، خبرنگار یادگار 
امــروز: معــاون تربیــت بدنــی و ســلامت 
کل آمــوزش و پــرورش لرســتان بــا  اداره 
بیــان این که در جذب اعتبارات ورزشــی 
رتبه دوم کشــور را داریم، گفت: در بحث 
اســتانی  اولیــن  نیــز   ۲۳ مــاده  مطالعــه 
کــه از ایــن طریــق ۳۸ میلیــارد  بوده ایــم 

تومان اعتبار ورزشی جذب نموده ایم.
خبــری  نشســت  در  جمشــیدی  امیــن 
برنامه هــای  تشــریح  بــه  خبرنــگاران  بــا 
معاونــت تربیت بدنی و ســلامت آموزش 
و پــرورش لرســتان در ۳۰ ماهــه ی اخیــر 
پرداخــت و اظهــار کرد: زیرســاخت های 
ورزشــی آموزش و پــرورش کم تر از ورزش 
و جوانــان نیســت و مــا تــلاش می کنیــم 
تمامی هیات های ورزشی بتوانند از این 

امکانات ورزشی استفاده نمایند.
وی افــزود: در ســال ۱۴۰۱ طــرح شــهید 
کــه  ســلیمانی از ســند تحــول بنیادیــن 
به زیرســاخت های ورزشی اشــاره دارد و 

کید مقام معظم رهبری می باشد  مورد تا
را با پنج موضوع محوری طراحی، ایجاد، 
بهینه ســازی، تناسب سازی و تبدیل به 
احســن را پیگیــری کرده ایم و توانســتیم 
تحول عظیمی در حوزه  زیرساخت های 
ایجــاد  اســتان  در  دانش آمــوزی  ورزش 

نماییم.
معــاون تربیــت بدنــی و ســلامت آموزش 

و پــرورش لرســتان بــا اشــاره بــه این کــه 
۲۴ زمیــن ورزشــی در ســفر اول ریاســت 
جمهوری به اســتان به صورت همزمان 
افتتاح شد، گفت: طرح شهید سلیمانی 
در قالــب چمــن مصنوعــی، ســالن چند 
منظــوره تیــپ ۲ و چنــد طــرح ورزشــی 
دیگر و همچنین ۱۴ کلاس درس تربیت 
بدنی برای اســتان در نظر گرفته شد که 

تمامی آن ها تکمیل و به فضای ورزشــی 
دانش آموزی استان اضافه شدند.

جمشــیدی به ایجاد پنج زمین  ساحلی 
داد:  ادامــه  و  کــرد  اشــاره  لرســتان  در 
بــا  بلنــد  پنــج ســالن  ســقف  هم چنیــن 
اعتبــار ۸۰۰ میلیــون تومان برای اســتان 
طراحی شــد که یک سوم اعتبارات آن از 
طریق وزارتخانه و دو سوم آن از ظرفیت 
داخلی استان از جمله برنامه و بودجه و 

خیرین حوزه ورزشی جذب گردید.
چمــن  زمیــن   ۲۹ این کــه  بیــان  بــا  وی 
بهره بــرداری  بــه  اســتان  در  مصنوعــی 
رســیده اســت، افــزود: پــس از ســفر وزیر 
تعــداد  اســتان  بــه  پــرورش  و  آمــوزش 
زمین هــای چمــن ورزشــی بــه ۷۳ مــورد 
رسید، همچنین با اضافه شدن ۱۲ طرح 
مختلــف  رشــته های  در  ورزشــی  زمیــن 
جمعا ۸۵ طرح زمین ورزشــی در استان 
کنــون ۴۶ طــرح از آن هــا به  داریــم کــه تا

بهره برداری رسیده است.
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در مسابقات کشــتی فرنگی المپیک پاریس ۳۷ 
کشور شرکت می کنند.

مسابقات کشــتی فرنگی در المپیک پاریس در 
حالی روزهای ۵ تا ۱۱ آگوســت برگزار خواهد 
شد که ۳۷ کشــور در این مسابقات وارد رقابت 

خواهند شد.
 با پایان آخریــن مرحله انتخابــی المپیک که 
در ترکیه برگزار شــد ۱۶ کشور دیگر توانستند 

سهمیه المپیک بگیرند. 
در این بین ایران و مصر با ۶ سهمیه کامل راهی 

پاریس خواهند شد.
 روسیه، کوبا، الجزایر و آذربایجان نیز توانسته اند 

۵ سهمیه در کشتی فرنگی کسب کنند. 
اســامی کشــورهای شــرکت کننده به تفکیک 

سهمیه به شرح زیر است:
۶ ســهمیه: ایران و مصر۵ سهمیه: روسیه، کوبا، 
الجزایر، آذربایجان ۴ سهمیه: ترکیه، قزاقستان، 

قرقیزســتان ۳ ســهمیه: باروس، ارمنســتان، 
آمریکا، ژاپن، چین، ازبکســتان، صربســتان ۲ 
ســهمیه: شــیلی، کلمبیا، تونس، اوکراین، کره 
بلغارســتان،  گرجســتان،  مولــداوی،  جنوبی، 
مجارســتان، فناندیک ســهمیه: چک، ونزوئا، 
لیتوانی،  فرانســه،  مراکش،  اکوادور، هندوراس، 

آلمان، کره شمالی، لهستان، رومانی

ســرطان دهانه رحم یا ســرطان گــردن رحم 
گونه ای ســرطان اســت کــه از ناحیــه گردن 
رحم آغــاز می گردد.با جمع آوری ســلول های 
دهانه رحم )که به نام دانشــمندی که آزمایش 
غربالگری را در اواســط دهــه ۱۹۰۰ انجام داد، 
پاپ اسمیر نامیده می شــود(، این نوع سرطان 

حتی در مراحل اولیه قابل تشخیص است.
در حالی که ســرطان دهانه رحم ممکن اســت 
عائــم خونریزی یا درد ایجــاد کند، اغلب هیچ 
عامتی ایجاد نمی کنــد به خصوص در مراحل 
اولیه. به همین دلیل است که انجام پاپ اسمیر 
معمولًا هر سه ســال یکبار برای زنان ۲۱ تا ۶۵ 

ساله توصیه می شود. 
برای زنان ۳۰ ســال به بالا، آزمایش پاپ اسمیر 
ممکن است هر پنج سال یکبار، همراه با آزمایش 
 )HPV( توصیه شود. اچ پی وی HPV عفونت
شــایع ترین علت سرطان دهانه رحم است. این 
یک عفونت ویروســی مکرر اســت که از طریق 

تماس پوست به پوست منتقل می شود.
 بــرای کمک به محافظت در برابر ســرطان در 
آینده، واکســن HPV برای مــردان و زنان از 

ســنین ۹ تا ۱۱ ســال در دســترس است. این 
واکسن توسط سازمان غذا و داروی آمریکا برای 

افراد ۹ تا ۴۵ ساله تأیید شده است.
به گزارش نشریه تخصصی »مدیکال اکسپرس«، 
درمــان ســرطان دهانه رحم بــه عوامل زیادی 
بستگی دارد. برای سرطان دهانه رحم در مراحل 
اولیه، جراحی به نام هیســترکتومی کامل برای 
برداشتن دهانه رحم ممکن است در نظر گرفته 

شود.
 هیســترکتومی ممکن اســت از طریق بریدگی 
در قسمت تحتانی شــکم انجام شود. همچنین 
هیســترکتومی را می توان از طریق بریدگی در 
واژن انجــام داد. روش های کــم تهاجمی مانند 
جراحــی با کمــک رباتیک یا لاپاراســکوپی با 
اســتفاده از ابزارهای جراحی بلنــد و نازک که 
از طریــق بریدگی های کوچک در شــکم عبور 

می کنند نیز گزینه های درمانی هستند.
با این حال، برداشتن رحم به این معنی است که 
بارداری دیگر امکان پذیر نیست. از این رو برخی 
از روش های جراحی مانند تراکلکتومی )برداشتن 
دهانه رحم(، می توانند رحم و گزینه های باروری 

را حفظ کنند. همچنین برای سرطان دهانه رحم 
که پیشــرفت کرده است اما به سایر قسمت های 
بدن ســرایت نکرده اســت، شــیمی درمانی و 
پرتودرمانی - که به صــورت داخلی، خارجی یا 

هر دو انجام می شود - معمولًا توصیه می شود.
برای ســرطان پیشــرفته دهانه رحم که ادامه 
می یابد، مــدام عود می کند یا گســترش یافته 
اســت، داروهــا در دســترس هســتند. درمان 
هدفمند به نام »بواسیزامب« اغلب در ترکیب با 

سایر داروها استفاده می شود. 
 PD-L۱ برای بیمارانی کــه آزمایش آنها برای
مثبت اســت - نوعی پروتئین که سیستم ایمنی 
را از حمله به سرطان باز می دارد - ممکن است 
از یــک ایمونوتراپی به نــام پمبرولیزوماب نیز 

استفاده شود.
در حالــی کــه همه درمــان هــا دارای مزایا و 
خطراتی هســتند، این درمان هــا برای بیماران 
مبتا به ســرطان پیشــرفته و عودکننده دهانه 
رحم، نویدبخش نتایج بلندمدت بهتری هستند.

اقداماتی برای کاهش خطر ابتا به سرطان دهانه 
رحم:از تیم مراقبت های بهداشتی خود بپرسید 
که بســته به سن و عوامل فردی یک روال تست 

پاپ مناسب برای شما انجام شود.

واکسن HPV را در نظر بگیرید. تزریق واکسن 
HPV تا سن ۴۵ ســالگی توسط FDA تایید 
شده است.اگر ســیگار می کشید برای ترک آن 
اقدام کنید. تیم مراقبت های بهداشــتی شــما 
می تواند منابع مختلفــی را برای توقف مصرف 
دخانیات به شما معرفی کند. تحقیقات نشان می 
دهد زنان سیگاری دو برابر بیشتر در معرض ابتا 

به سرطان دهانه رحم هستند.
متخصصان در عین حــال یادآوری می کنند که 
رعایت برخی از نکات ساده می تواند به طور کلی 
بــه کاهش خطر ابتا به ســرطان کمک کند از 

جمله اینکه:
ë  غذاهای سالم بخورید، تحرک داشته باشید و

از الکل پرهیز کنید
داشــتن یک رژیم غذایی متعادل، فعالیت بدنی 
منظــم و حفظ وزن ســالم فواید زیــادی برای 
ســامتی دارد. هر ســه عامل می توانند خطر 
ســرطان را کاهش دهند و با سامت کلی بهتر 
و بهبــود کیفیت زندگی و پیــش آگهی پس از 
تشخیص ســرطان مرتبط هستند. عاوه بر این 
باید از مصرف الکل خودداری کرد زیرا یک ماده 
سرطان زاســت و مشخص شده که خطر ابتا به 

بسیاری از سرطان ها را افزایش می دهد.

ورزش - سلامت

رقابت ۳۷ کشور در کشتی فرنگی المپیک پاریس

توصیه ای درباره یک بیماری زنانه

اعزام  ناشــنوایان که در  رئیس فدراسیون 
تیم ها و ورزشکاران ناشنوایان به رویدادهای 
بین المللی ناموفق بوده، به طور قطع نمی تواند 
رویــداد بزرگی مثل بازی های آســیایی را 
مدیریت کنــد و به همین دلیــل مدیریت 
برگزاری این رویداد به نهادهای غیرتخصصی 

دیگر سپرده  شده است. 

با موافقت کنفدراســیون ناشــنوایان آســیا، ایران 
به طور رســمی قرار اســت میزبان دهمین دوره 
بازی های آسیایی ناشــنوایان در تهران باشد. این 
بازی ها پیشــتر قرار بود در ۲۰ رشــته ورزشی در 
جزیره کیش برگزار شــود امــا در نهایت تهران به 
عنــوان این رویــداد بین المللی انتخاب شــد. این 

نخستین میزبانی کشورمان از این بازی ها است.
تهران از اواخر مهر تا ۱۰ آبان، میزبان ورزشــکاران 
حدود ۲۰ کشــور آسیایی اســت که در ۱۶ رشته 
ورزشــی بایکدیگر رقابت خواهند کرد. درخواست 
۱۱ کشــور به صورت مکتوب ثبت شــده و مابقی 
کشــورها نیز فعاً به صورت شفاهی اعام آمادگی 

کرده اند.
طبق تصمیم اتخاذ شــده از طرف مدیران ورزشی 
کشور، استاندار تهران به عنوان رئیس رئیس ستاد 
و علی جوادی، مدیر کل ورزش و جوانان اســتان 
تهران نیز به عنوان دبیرکل ستاد بازی های آسیایی 
ناشــنوایان انتخاب شــدند. نکته عجیب آن جایی 
است که رئیس فدراسیون ناشــنوایان در میزبانی 
این رویداد بین المللی و بســیار مهم هیچ نقشــی 
ندارد و تنهــا باید به آماده ســازی تیم های ایرانی 

برسد.
این مســئله در نگاه اول عجیب به نظر می رســد 
امــا وقتی به عملکرد کمتر از ۲ ماهه رئیس جدید 
نگاه می کنیم، این تصمیم، درست به نظر می رسد. 
مصطفی نکولعل آزاد از اواخر اســفند سال گذشته 
به عنوان رئیس فدراســیون ورزش های ناشنوایان 
انتخاب شد و برای اداره این فدراسیون، شعارهای 

امیدبخشی داد. 
با این حال لغو اعــزام تیم های تکواندو و جودو به 
مســابقات جهانی به بهانه کمبــود بودجه، اولین 
خروجی فدراســیون ناشنوایان در روزهای ابتدایی 

ریاست نکولعل آزاد در این فدراسیون بود.
در دوره هــای گذشــته همه تاش فدراســیون با 
وجود مشــکات اقتصادی این بود که هزینه اعزام 
ورزشــکاران را مهیا کند تا زحمات آنها بی نتیجه 
نمانــد، ولــی رئیس جدیــد در وهلــه اول تامین 
هزینه  اعزام تیم های ناشــنوایان را به انجمن های 

زیرمجموعه فدراسیون سپرد.
وی به دلیل تامین نشدن هزینه، ورزشکاران ناشنوا 
را به مســابقات جهانی اعزام نکــرد. این در حالی 
است که ورزشــکاران این حوزه در تورنمنت هایی 
که حضور پیدا می کننــد، عناوین قابل توجهی را 
به دســت می آوردند. برای مثــال چندی پیش از 
مجمع انتخاباتی فدراسیون، تیم فوتسال ناشنوایان 
به رقابت های المپیک زمســتانی ناشنوایان ۲۰۲۴ 
ترکیه اعزام و موفق به کســب عنوان قهرمانی شد. 
رشته های دیگری نیز به همین رویداد اعزام شدند 
که توانستند عناوین قابل توجهی کسب کنند ولی 

با وجود ظرفیت بالای ورزشکاران، اعزام ها لغو شد.
یکی از شــعارهای مصطفی نکولعــل آزاد در روز 
انتخابات، آوردن اسپانســرها و حامیــان مالی به 
فدراســیون بود تا هم بدهی ها پرداخت شود و هم 
اعزام ها و تمرین ها را روی روال پیگیری شــود. با 
این حال فدراسیون برای اعزام نکردن ورزشکاران 
به مســابقات قهرمانی جهان که مهم ترین رویداد 
برای یک ورزشکار است، بهانه بدهی  را مطرح کرد 
که همچنان پرداخت نشده و درحال مشکل سازی 

بیشتر است.
رئیس جدید که برای توجیه عملکرد ضعیف خود، 
بحث هزینه ها را مطــرح می کند، قبل از برگزاری 
مجمع انتخابات فدراسیون، از میزان بدهی ها خبر 
داشــت ولی باز هم با شــعارهای امیدبخش، روی 
کار آمد. کســی که با اطاع از شــرایط و قول حل 
مشــکات رای آورده باز هم می تواند از بدهی های 
گذشــته فدراســیون گایه داشته باشــد و آن را 

دستاویز ناکارآمدی خود قرار دهد؟
اگر برنامه ای برای حل مشکات وجود نداشت پس 
کاندیداتوری برای ریاســت فدراســیون چه دلیلی 

داشت؟

رئیس فدراسیون ناشــنوایان که در اعزام تیم ها و 
ورزشــکاران ناشــنوایان به رویدادهای بین المللی 
ناموفــق بوده، قطعا نمی توانــد رویداد بزرگی مثل 
بازی های آسیایی را مدیریت کند و به همین دلیل 
است که مدیریت این رویداد را به نهادهای دیگری 

سپرده  شده است.
مهدی نصیبی، دبیر ســابق فدراســیون ناشنوایان 
در خصوص وضعیت این فدراســیون اظهار داشت: 
فدراسیون ناشــنوایان به جای اینکه به عنوان یک 
نهاد تخصصی در ورزش ناشــنوایان، مســئولیت 
برگــزاری بازی های آســیایی را بر عهــده بگیرد، 
نهادهای غیرتخصصی این کار را انجام خواهند داد 
که این مسئله نشان دهنده ضعف فدراسیون است.

وی ادامــه داد: در دوره جدیــد، اتفاقات عجیبی 
دیدیــدم، مانند اعزام نکردن ورزشــکاران و تیم ها 
به رویدادهــای جهانی و بین المللی به بهانه فقدان 
منابع مالی. در واقع خود فدراسیون باید از تیم ها و 
ورزشکاران حمایت کند اما جذب منابع مالی را به 

انجمن ها سپرده که اصا کار درستی نیست.
۱۴۷ نفر را با هزینه فدراسیون به المپیک زمستانی 
ناشنوایان در کشــور برزیل فرستادیم اما در حال 
حاضــر تیم های جــودو و تکواندو بــه رقابت های 
جهانی اعزام نشدند زیرا فدراسیون نتوانست هزینه 
اعزام را تامین کند. به تازگی هم شــنیدم اردوهای 
تیم والیبال را متوقــف کردند و احتمالا اعزام آنها 
نیز لغو شــود. ورزش ناشــنوایان مثل فدراسیون 
فوتبال نیســت کــه هر انجمن بتواند به ســادگی 

اسپانسر پیدا کند.
دبیر سابق فدراسیون ناشــنوایان تصریح کرد: اگر 
این ورزشکاران به قهرمانی جهان اعزام می شدند، با 
کسب هر مدالی، جایزه خوبی را در مراسم تجلیل 
از قهرمانــان دریافت می کردند اما این بی توجهی و 
عدم کفایت فدراسیون نسبت به ورزشکاران باعث 
می شــود که هر روز به مشکات آنها افزوده شود و 
ورزشکاران نســبت به ادامه فعالیت حرفه ای خود 

بی انگیزه شوند.

زونا یک عفونت ویروسی است که بر اثر فعال شدن 
ایجاد   )VZV( واریسا-زوســتر  ویــروس  مجدد 
می شــود که باعث آبله مرغان )واریســا( می شود. 
البتــه بعد از آنکه فردی مبتا به آبله مرغان شــود 
ویروس در بدن خفته باقــی می ماند. زونا می تواند 
در هر جایی از بدن ایجاد شــود. اما به طور معمول 
شبیه یک نوار تاول است که در سمت چپ یا سمت 
راســت تنه پیچیده می شــود. این بیماری توسط 
همان ویروســی که باعث آبله مرغان می شود ایجاد 
می شود. پس از ابتا به آبله مرغان، ویروس تا آخر 
عمــر در بدن باقی می ماند. اما ســال ها بعد ممکن 
اســت ویروس دوباره به صورت زونا فعال شود.زونا 
خطرناک و تهدید کننده زندگی نیســت. اما اغلب 
بسیار دردناک اســت. ضمن آنکه درمان زودهنگام 
آن هم می تواند عوارض عفونت زونا را کمتر کند و 

احتمال عوارض بیماری را هم کاهش دهد.
ë آبله مرغان بزرگسالان

دکتر غامرضا کرد افشــاری، پزشــک و متخصص 
طب ســنتی ایرانی در مورد بیماری زونا می گوید: 
هنگامی که ویروس آبله مرغان در بزرگســالی بروز 
پیدا می کنــد مانند کودکی بدن فقط دچار بثورات 
پوســتی نمی شــود. در واقع بثورات در آبله مرغان 
در افراد بزرگســال محدود به نقاط خاصی از بدن 

می شوند که به آن زونا گفته می شود.

ضایعات پوســتی در زونــا به صــورت تاول هایی 
درمناطــق محدودی از بدن ظاهر می شــوند که با 
خارش و درد همراه هستند. ضمن آنکه پوست زیر 

تاول ها هم معمولًا قرمز رنگ و ملتهب می شوند.
ë تشخیص بیماری

به گفته متخصص طب ســنتی ایرانی، موضوع مهم 
در تشخیص بیماری زونا آن است که چون ضایعات 
پوستی درمسیر مناطق عصب رسانی پوستی ایجاد 
می شــود با درد زیاد همراه اســت و اغلب در یک 
نیمه از بدن هم قراردارد. بنابراین با توجه به چنین 
نشانه هایی می توان تشخیص درست داد. در صورتی 
که گاهی این بیمــاری به خصوص در روزهای اول 

بروز عائم به درستی تشخیص داده نمی شود.
ë پرهیز غذایی

دکتر کرد افشــاری می گوید: تغذیه در بیماری زونا 
موضــوع مهمی اســت که حتماً باید بــه آن توجه 
شود. بنابراین بهتر است بیمار از چیزهایی که باید 

ازخوردن آن اجتناب کند آگاه باشد.
بیمــار باید از خوردن غذاهای ســنگین و ســرخ 
کــرده اجتناب کند. چیزهایی مانند غذاهای آماده، 
کارخانه ای، کنســروی، فســت فود، سوســیس و 
کالباس، ماکارونی، پیتزا، خیارشور، قارچ، بادمجان، 
باقــا، عدس، رب گوجه فرنگی، انواع نوشــابه ها و 
آبمیوه های صنعتی، چای پررنگ و قهوه خود داری 

کنــد. به گفته این متخصص طب ســنتی ایرانی با 
توجــه به اینکه نقش تغذیه دربهبــود بیماری زونا 
بسیارموثر است خوردن این مواد غذایی را در طول 

دوره درمان توصیه می کند:
نوشیدنی:به عقیده او بیماران مبتا به زونا می توانند 
به جای آب از ماءالشعیر طبی استفاده کنند. برای 
ایــن کار هم به جای اســتفاده از ماءالشــعیرهای 
کارخانه ای می توانند خودشــان در خانه آن را تهیه 
کنند. به این صورت که جو را ۲۴ ساعت خیسانده 
وآن را بــا ۲۰ برابر آب روی حــرارت بگذارند. آب 
آن را صــاف کنند و روزی ۳ تا ۴ لیوان بنوشــند.
این بیماران می تواننداز شــربت لیموی خانگی هم 
اســتفاده کنند.  یعنی شکر و آب لیموی تازه را در 
یک ظرف در بسته به مدت ۱۲ ساعت نگه دارند و 

پس ازصاف کردن با آب رقیق و میل کنند.
میوه: به گفته این پزشک طب سنتی ایرانی، خوردن 
ســه تا چهار بار خیار رنده شده با کمی لیموترش 
به همراه آلو، تمبر هندی و شاتوت توصیه می شود. 
ضمن آنکــه می توان از آب ایــن میوه ها به عنوان 
نوشیدنی هم استفاده کرد.البته توجه داشته باشیم 
فاصله مصرف میوه و آب میوه با خوردن غذا حداقل 
باید یک تا یک ســاعت و نیم باشــد. برای کاهش 
خارش هم می توان آب کرفس را همراه با دو قاشق 
سرکه و نصف استکان عرق کاسنی و شاتره مخلوط 

کرد و بر محل خارش مالید. 
غذا: بهتراست غذای فرد مبتا به زونا با روغن بادام 
شــیرین تهیه شود. غذاهایی مانند زرشک پلو البته 
با گوشت بلدرچین و سوپ گشنیز توصیه می شود.

البته بهتر است در این سوپ از جو، گشنیز، شلغم، 
خرفه، گوشــت بلدرچین یا کبک به همراه آبغوره 
و روغن زیتون اســتفاده کنیم. اســتفاده از سوپ 
ســبزیجات هم توصیه می شود. این سبزیجات بهتر 
اســت شــامل والک، کنگر، مرزه و ریواس کوهی 
باشــند و به عنوان چاشــنی هم از سرکه، سماق، 
لیموترش یا انار اســتفاده شــود.همچنین خوردن 
خورش ریواس، کرفس یا والک پلو هم هنگام ابتا 

به این بیماری توصیه می شود.

سلامت

گوش شنوایی برای ورزش ناشنوایان وجود ندارد

چطور می توان درد و خارش ناشی از بیماری زونا را کاهش داد؟

آگهی مفقودی
اینجانــب مهرداد صالحی مالک خودرو پژو روا به شــماره شــهربانی 
۷۶۸د۷۱  ایــران ۸۱ و شــماره بدنــه ۶۱۳۸۶۳۵۷ و شــماره موتور 
۱۱۶۸۶۰۹۳۵۳۴ بــه علت فقدان اســناد فروش تقاضای رونوشــت 
المثنی اســناد مذکور را نموده اســت لذا چنانچه هر کس ادعایی در 
مورد خودرو مذکور دارد ظرف ۱۰ روز به دفتر حقوقی سازمان فروش 
شــرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان ساختمان سمند 
مراجعه نماید بدیهی اســت پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط 
مقرر اقدام خواهد شد. همچنین شناسنامه مالکیت برگ سبز و کارت 
ماشین خودرو فوق مفقود گردیده لذا از درجه اعتبار ساقط می باشد

ماجدی:

اگرفسادی در فوتبال ببینم اعلام خواهم کرد

رئیــس هیئت فوتبــال تهران 
می گوید در فوتبالی که اینقدر 
عاقه مند وجــود دارد، برخی 
قصد نهادینه کردن فســاد در 
آن را دارند و باید دست شــان 

قطع شود. 
میرشــاد ماجدی بعد از پایان 
بازی هوادار- پرســپولیس در 
هفته بیست و هفتم لیگ برتر، 
گفــت: حضور یا عــدم حضور 
تماشاگر به نظر نیروی انتظامی 
یا یگان ویژه بستگی دارد. فکر نمی کنم تعداد هوادارانی که در ورزشگاه 

حضور داشتند به هزار نفر برسد. شاید هم کمتر از این تعداد بود.
وی در مورد حضور نمایندگان فدراســیون فوتبــال در هنگام برگزاری 
مســابقه، عنوان کرد: بله نمایندگان ما حضور دارند. در این بازی آقای 

رفعتی و نماینده فدراسیون حضور داشتند.
رئیس هیئــت فوتبال تهــران، تصریح کرد: این بازی ویــژه بود و فکر 
نمی کنم تنش آنچنانی به وجود آمده باشــد به جــز یک صحنه اتفاق 
خاصــی نیفتاد. به جز تنها صحنه ای که یکــی از بازیکنان با یگان ویژه 

تنش داشت.
ماجدی راجع به آخرین وضعیت فوتبال تهران و حواشی که باعث تعلیق 
برخی رقابت ها  شــد، عنوان کرد: وقتی شــنیدم مربیان و بازیکنان به 
عوامل برگزاری مسابقه تعرض می کنند و داور را کتک می زنند در هیئت 
فوتبال به این نتیجه رسیدیم که اگر بازی برگزار نشود بهتر است. شک 
نکنیــد با افــرادی که این کارها را کردند،  با شــدیدترین جرایم با آنها 
برخورد خواهیم کرد. کمیته انضباطی روی این پرونده در حال بررســی 
است و تا آخر همین هفته هم رأی اعام خواهد شد. بهترین راه این بود 
که به همه ثابت کنیم اگر قرار باشد این اتفاقات تکرار شود، بازی انجام 
نخواهد شد. وی افزود: مسابقات لیگ برتر و لیگ دسته اول ما از 2 یا 3 
ماه دیگر قرار اســت شروع شود. دنبال قوانین و مقررات جدید برای این 
دوره از مســابقات هستیم. ان شاءالله که بتوانیم در سال آینده با حداقل 

درگیری ها این کارها را انجام بدهیم. 
عضو هیئت رئیســه فدراسیون فوتبال در مورد بررسی تبانی و فساد در 
فوتبال، تصریح کرد: چقدر خوب اســت که دســتگاه های نظارتی به آن 
درجه از شناخت رسیدند که فســاد اگر وجود دارد، باید برداشته شود. 
بنده به عنوان مدیر فوتبالی به این موضوع کمک خواهم کرد. اگر چیزی 
را بدانیم، خواهیم گفت و معرفی خواهیم کرد. باید دســت این عزیزان 

را بوسید.
وی ادامه داد: بعضی قصد نهادینه کردن فساد در فوتبال را دارند و باید 
دست شان قطع شود. دَم کسانی که وارد این کار شوند و مشغول بررسی 
پرونده هســتند، گرم! از این عزیزان می خواهــم که تا ته قضیه بروند و 
شفاف آن را بررسی کنند. امیدوارم مثل بعضی موارد نباشد که تا یکی، 
دو مرحله بروند یکی دو نفر چند ماه محروم شــوند اما اصل قضیه ادامه 

داشته باشد.

باورهای نادرست تغذیه ای در خصوص شیر و لبنیات

گوشت و ماست هر دو تامین 
ها  ویتامین  پروتئین،  کننده 
و مــواد معدنی ضروری برای 
از  بدن هستند؛ گوشت غنی 
آهن بوده و ماســت غنی از 
کلســیم می باشد؛ گوشت و 
ماســت در افرادی که دچار 
کم خونی هستند و یا مشکل 
در هضم و جذب مواد غذایی 
دارند بهتر اســت با یکدیگر 
مصرف نشــود، زیــرا ممکن 
است کلسیم موجود در ماست با آهن گوشت رقابت کند و باعث کاهش 

جذب آهن گوشت شود.
 اما در افراد ســالم مصرف این دو ماده غذایی با یکدیگر مشکلی ایجاد 
نمــی کند، زیرا بدن این افراد به میــزان نیاز عملیات جذب را به خوبی 
انجام می دهد؛ در افرادی که دچار بیماری های گوارشــی هستند و یا 
افرادی که دچار کم خونی هستند، مصرف همزمان گوشت و ماست باید 

با مشورت درمانگر صورت گیرد.

ë !باور غلط: عدم مصرف لبنیات به دلیل سردی طبع لبنیات
محصــولات لبنی از منابع اصلی کلســیم غذایی می باشــند؛ همچنین 
منبعی از پروتئین، ویتامین های گروه ب، فســفر و پتاسیم نیز هستند؛ 
روزانه مصرف 3-2 واحد از لبنیات )هر واحد معادل یک لیوان شــیر یا 
یک کاسه ماست یا دو لیوان دوغ( برای دریافت کلسیم مورد نیاز و حفظ 

سامت بدن توصیه می شود.
همچنین لبنیات به اســتحکام اســتخوان ها کمک کرده و خطر پوکی 
اســتخوان در ســنین بالا را کاهش می دهد؛ نکته مهم در اســتفاده از 
لبنیات، پاســتوریزه بودن آن ها اســت، زیرا در لبنیــات محلی و خام، 
احتمال آلودگی میکروبی وجود دارد که می تواند سامت مصرف کننده 

را به خطر بیاندازد.
توصیه می شود به دلیل اشباع بودن چربی موجود در لبنیات، از لبنیات 
کم چرب اســتفاده شود؛ برخاف پاره ای توصیه ها، شواهد قانع کننده 
علمی برای نســبت دادن ویزگی هایی مانند سردی و یا گرمی به مواد 
غذایــی مختلف از جمله لبنیات و ارتباط آن با بیماری و یا مشــکات 

مرتبط با سامت در دسترس نمی باشد.

خبر

کوتاه از سلامت
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مدیرعامــل صندوق توســعه ملی گفــت: یکی از 
بزرگ ترین بدهکاران به ما شرکت ملی نفت ایران 
اســت و پس از آن طرح های نیروگاهی؛ این یعنی 
طرح هایی که به نظر می رســد باید سودده باشند، 

در بازگشت تسهیات به صندوق موفق نبودند. 
چهارمین همایش بین المللی صندوق توسعه ملی 
با عنــوان »نقش آفرینی صندوق توســعه ملی در 
اجرای برنامه هفتــم« امروز در مرکز همایش های 

بین المللی صداوسیما برگزار شد.
مهــدی غضنفــری -مدیرعامل صندوق توســعه 
ملی- در این همایش با اشــاره به عملکرد داخلی 
این صندوق گفت: یکــی از موضوعات ما در نظام 
حکمرانی صندوق این اســت که چرا تشکیل شد؟ 
برخی از مشکاتی که صندوق در ۱۰ سال گذشته 
مواجه شــده، ناشــی از ماموریت ما بوده است. در 
دنیا صندوق هــای تثبیتی، صیانتی و توســعه ای 
وجود دارد و ما یک صندوق صیانتی و توســعه ای 
هســتیم که هدف ما تبدیل بخشی از درآمدهای 
ناشــی از فروش نفت و گاز به ثروت های ماندگار و 

ســرمایه های زاینده اقتصادی است و هرکاری جز 
این اشتباه است.

وی با بیان اینکه فعالیت های صندوق باید معطوف 
بــه ماموریت های آن باشــد، افــزود: تعیین نرخ 
مشــارکت در طرح های ســرمایه گذاری از وظایف 
هیئت امنای صندوق توسعه است. برخی صندوق 
را با موضوع ســرمایه گذاری بیگانــه می دانند، در 
حالی که در شــیوه نامه ما صندوق اجازه دارد وارد 
بحث سرمایه گذاری شــود. صندوق موفق شده از 
نظــر عاملیت ارزی و ســپرده گذاری از ۳۶۰ طرح 
ارزی پشــتیبانی کند و ۳۶ میلیــارد دلار در این 
بخش ســرمایه گذاری کرده است، همچنین طبق 
قانــون ۱۰ درصد از درآمد صنــدوق باید به ریال 
تبدیل می شد که سرمایه گذاری های مرتبط صورت 

گرفت.
مدیرعامل صندوق توسعه ملی اظهار کرد: در دولت 
ســیزدهم، عملکرد صندوق در بخش های مختلف 
۲۶.۸ میلیارد دلار بوده است، یکی از وام گیرندگان 
اصلی هم دولت اســت. نفت و گاز ســهم بیشتری 

از تسهیات صندوق را تشــکیل داده و بعد از آن 
پالایشــگاه و نیروگاه که با معیار ارزآفرینی و ایجاد 

شغل حائز اهمیت است.
غضنفــری ادامــه داد: فــارغ از عاملیــت ارزی یا 
ســپرده گذاری ارزی، از مجموع ۳۶.۵ میلیارد دلار 
تســهیات و ســپرده گذاری صندوق توسعه، ۲۶ 
و خورده ای سررســید شــده، ۸.۳۷ میلیارد دلار 
وصول شــده و ۱۷.۷۶ میلیارد دلار در مسیر مانده 
اســت؛ این یعنی حدود ۴۸ درصد عدم کارآمدی 
در تســهیات ما مشاهده می شــود. این یعنی اگر 
همین طــور پیش برویم ثــروت ماندگاری نخواهد 
مانــد و این باعث شــد در صندوق بــه فکر تغییر 
باشیم. البته بیشــترین وصول مطالبات در دولت 

سیزدهم بوده است.
ë  در دولت سیزدهم ۴.۴ میلیارد دلار از مطالبات

صندوق توسعه وصول شد
وی با بیان اینکه بیشترین وصول مطالبات صندوق 
توسعه ملی در دولت ســیزدهم بوده است، افزود: 
تــا پیش از دولت ســیزدهم ۱.۱ میلیــارد دلار از 
بدهی های صندوق وصول شده بود و در این دولت 
۴.۴ میلیــارد دلار وصول شــد که در مجموع ۵.۵ 
میلیارد دلار وصول مطالبات از محل عاملیت بوده 

است. از طریق سود ســپرده نیز ۲.۷ میلیارد دلار 
وصل شــده و از طریق تهاتــر ۰.۱۲ میلیارد  دلار. 
تهاتر ما ۳۳ درصد از بانک ســینا بــا مجوز بانک 

مرکزی بوده است.
مدیرعامل صندوق توســعه ملی ادامه داد: برخی 
اعتــراض می کنند کــه چرا صندوق توســعه ۳۳ 
درصد از بانک ســینا را خریده؟ می گویند صندوق 
برای این کار ارز را به ریال تبدیل کرده اســت، در 
حالی که نه آن کسی که تسهیا گرفت و نه بانک 
نتوانستند اقساط خود را بپردازند و به همین دلیل 
۰.۱۲ میلیــارد دلار را از این طریق وصول کردیم. 
این عدد ابتکاری اســت که به خرج دادیم اما به ما 

نامه می دهند و اعتراض می کنند. 

رضا نواز، ســخنگوی صنــف جایگاه داران 
ســوخت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
در زمینه تجهیــز تمامی جایگاه های عرضه 
سوخت به کارت خوان سیار، پیشرفت بسیار 
خوبی داشــته ایم به طوری کــه نزدیک به  
سراسر  سوخت  عرضه  جایگاه های  90درصد 
کشور به کارتخوان های سیار مجهز شده اند.

وی افزود: تا پایان بهار، پیش بینی می شــود 
که تمامــی جایگاه های عرضه ســوخت به 

کارت خوان های سیار مجهز شوند.

سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت تصریح کرد: 
میزان اســتفاده مردم از کارت ســوخت شخصی 
مجددا صعودی شــده است؛ چرا که از ابتدای سال 
1402 تاکنون که بیش از 13 ماه می گذرد، میزان 
اســتفاده از کارت سوخت شخصی توسط مردم در 
زمان ســوخت گیری با نرخ آزاد، سینوسی بوده به 
این معنا که در برخی مواقع سال بیشتر و در برخی 

زمان ها کمتر بوده است.
وی ادامه داد: درحال حاضــر نزدیک به 80درصد 
سوخت گیری در جایگاه ها با کارت سوخت شخصی 

صورت می گیرد.

ë  رواج خرید و فروش کارت ســوخت با نرخ های
بالا صحت ندارد

نواز در پاســخ به سوالی مبنی بر فروش کارت های 
ســوخت شــخصی با نرخ های عجیــب در فضای 
مجازی گفت: این اقدامات غیرواقعی و بزرگ نمایی 
اســت، اینکه شخصی کارت ســوخت خود را چند 
میلیون تومان به فروش بگذارد، یک کار اغراق آمیز 
است و بیشتر یک فضاسازی است تا اینکه به عنوان 

یک اقدام رواج یافته درنظر گرفته شود.
وی افزود: اگر واگذار کردن کارت سوخت شخصی 

به اشخاص دیگر و خرید و فروش و اجاره آن ممنوع 
است، جا دارد پلیس فتا در سکوهایی که این  گونه 
تبلیغات منتشــر می شود ورود کرده و اعام تخلف 
نماید؛ امــا اینکه بگوییم حجم زیادی از کارت های 
ســوخت در حال خرید و فروش اســت، این اتفاق 
نمی افتد و تبلیغات اینچنینی و شــایعات مربوطه، 

یک فضاسازی غیرواقعی است.

ë  بیشترین تعداد کارت آزاد سوخت در تهران
ســخنگوی صنف جایگاه داران در پاســخ به اینکه 
"طبق گزارش های مردمی برخی جایگاه های عرضه 
ســوخت از ارائه کارت ســوخت آزاد به متقاضیان 
خودداری می کننــد"، گفت: چند دســته جایگاه 
ســوخت داریم،  تعدادی جایــگاه داریم که اصا 
کارت آزاد ندارنــد که این قبیل جایگاه ها بیشــتر 
در مناطق مرزی هســتند؛ یک دسته جایگاه داریم 

که فقط یک کارت ســوخت آزاد در اختیار دارند و 
جایگاه های دیگری کــه به لحاظ فروش بالاتر و یا 
در کانشهرها هســتند، بیش از یک کارت آزاد در 

اختیار دارند.
وی افزود: بیشــترین تعداد کارت های آزاد سوخت 
در استان تهران و به ویژه شهر تهران در جایگاه های 
عرضه ســوخت وجود دارد که به ازای هر سکو یک 

کارت آزاد سوخت موجود است.

ë  سقف 7000 لیتری هر کارت آزاد سوخت
نواز بــا بیان اینکــه "اگر مراجعــات مردمی برای 
استفاده از کارت آزاد بیشتر شود، شارژ کارت آزاد 
ممکن اســت از لحاظ لیتری و یــا از لحاظ تعداد 
دفعات مجاز سوخـــت گیری تمام شود"، گفت: هر 
کارت آزاد در جایگاه هــای عرضه ســوخت، امکان 
ســوخت گیری تا ســقف 7000 لیتر در شبانه روز 

و یا با تعداد دفعات ســوخت گیری 255 بار را دارد 
که اگر یک کارت آزاد ســوخت به این ســقف در 
تعــداد دفعات و یا در حجم ســقف 7000 لیتری 
برســد، دیگر امکان ســوخت گیری با آن کارت تا 
بعد از 12 شب یعنی شروع شبانه روز بعدی، وجود 
ندارد؛ از اینرو برخی جایگاه ها که کارت آزاد آنها در 
مراجعات مکرر مردمی، دیگر امکان ســوخت گیری 
ندارد، ممکن اســت به مراجعه کننده اعام کنند 

کارت آزادی نداریم.
وی ادامه داد: به جز مناطق مرزی که شرایط ویژه 
خودشان را دارند، در دیگر مناطق کشور باید تمامی 
جایگاه ها حداقل یک کارت آزاد داشته باشند و اگر 
در مراجعاتی مردم دیدند جایگاهی عنوان می کند 
کارت آزاد در اختیــار ندارد، یا در صورت امکان به 
نزدیک ترین جایگاه بعدی در مسیر مراجعه کنند و 
یا مراتب را با شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
و یا صنف جایگاه داران سوخت کشور با شماره هایی 
که در جایگاه ها در معرض دید عموم قرار دارد، در 

میان بگذارند.

ë  کارت آزاد جایــگاه را بــرای مردمی که کارت
سوخت شخصی ندارند بگذارید

ســخنگوی صنف جایگاه داران خاطرنشان کرد: از 
مردم تقاضا می کنیم که همواره از کارت ســوخت 
شخصی خود استفاده کنند تا کارت آزاد جایگاه ها 
برای مواردی که به هر دلیل کارت سوخت به همراه 
ندارد باقی بماند، نتیجه این کار یعنی اســتفاده از 
کارت سوخت شــخصی به نفع خود مردم خواهد 
بــود، هم از ازدیاد صف در زمان ســوخت گیری به 
دلیل تعدد تقاضــای کارت آزاد جلوگیری می کند 
و هم ظرفیت سوخت گیری با کارت آزاد جایگاه ها 
بــرای مردمی باقی می ماند کــه به هر دلیل کارت 

سوخت شخصی به همراه ندارند.

یک مسئول در صندوق توسعه ملی: 

شرکت ملی  نفت بزرگ ترین بدهکار

معمای که حل نمی شود؛

"کک سوزنی" جایگزین نفت کوره خرید و فروش کارت سوخت 
مدیرعامل شــرکت پالایــش نفت امام خمینی)ره( شــازند از آمادگی 
این پالایشــگاه برای تولید بنزین یورو ۵ خبر داد. مجید رجبی، مدیر 
عامل شرکت پالایش نفت امام خمینی)ره( شازند گفت: براساس قانون 
مصوب مجلس کلیه پالایشگاه ها موظفند تا  کیفیت نفت کوره تولیدی  
را ارتقــا دهند یا تولیــد آن را متوقف کنند. این پروژه توســط وزارت 
نفت در حال پیگیری بوده و مدیرعامل شــرکت ملی  پالایش و  پخش 
فرآورده های نفتی به عنوان  نماینده وزارتخانه بر این کار نظارت دارد. 
وی در خصوص اجرای پروژه ها و طرح هایی در راستای ارتقای کیفیت و 
حذف تولید نفت کوره گفت: در راستای طرح مصوب مجلس  پالایشگاه 
شازند نیز پروژه تولید کک سوزنی که در حال حاضر وارداتی است را در 
دستور کار خود قرار داده است. در این پروژه تولید  نفت کوره را حذف 
کرده و یک ماده با ارزش به نام کک ســوزنی جایگزین می شود که در 

صنعت فولاد مورد استفاده قرار می گیرد.
رجبی گفت: پالایشگاه شــازند توانایی تولید ۹۰ هزار تن کک سوزنی 
را دارد این درحالی اســت  که نیاز کشور حدود ۵۰ هزار تن است؛ در 
نتیجه این شــرکت پالایشــی عاوه بر رفع نیاز داخلی می تواند میزان 
قابل توجهی از تولید کک ســوزنی خود را بــه یک  محصول صادراتی 
تبدیل کند. رجبی در خصوص طرح ریزی و اجرایی شدن پروژه حذف 
تولید نفت کوره گفت:  این پروژه  با طراحی پایه ای توســط پژوهشگاه 
صنعــت نفت بوده و مــا در مرحله انتخاب پیمانکار بــرای اجرای آن 

هستیم و بخش مالی آن از طریق اوراق مشارکت تامین شده است.
وی در خصوص اخذ مجوزهای لازم از ســازمان محیط زیست توضیح 
داد: اخذ مجوز زیســت محیطی این پروژه در دســت اجرا است که با 
پیگیری های پالایشــگاه شازند و تاش وزارت نفت امیدواریم در آینده 
نزدیک مجوز لازم از ســازمان محافظت از  محیط زیست دریافت شود 
و این  پروژه  وارد مرحله اجرا توسط پیمانکار منتخب شود. اجرای این 

طرح نفت کوره پالایشگاه شازند را به طور کامل حذف خواهد کرد.
مدیرعامل شــرکت پالایش نفت امام خمینی) ره( شــازند همچنین از 
توانایی این شــرکت برای تولید بنزین یــورو ۵ خبر داد و گفت: ما هم 
اکنون در مرحله تولید بنزین یورو ۵ هســتیم و بنزین تولیدی یورو ۵ 

خود را در حجم محدود به بازار عرضه می کنیم.
رجبی ادامه داد: میــزان تولید و عرضه بنزین یورو ۵ باید با هماهنگی 
شــرکت پالایــش و پخــش فرآورده های نفتــی بوده و ما براســاس 
سیاســت هایی که آنها تعیین می کنند، عمل می کنیم. البته شــرکت 
پالایش نفت شــازند آمادگی این را دارد که کل تولید بنزین و گازوییل 

خود را به صورت یورو ۵ عرضه کند. 
وی با اشــاره به اینکه با تولید بنزین یورو ۵ ممکن اســت حجم بنزین 
تولیــدی کمی کاهش یابد توضیح داد: در حال حاضر ممکن اســت با 
تولیــد بنزین یورو ۵ مقدار حجم تولیدی بنزین کمی کاهش یابد اما با 
اجــرای برنامه جدیدی می توان از  کاهش حجم تولیدی نیز جلوگیری 
کرد. وی افــزود: در حال حاضر حجم تولیدی بنزین یورو ۴ شــرکت 
پالایش نفت امام خمینی)ره( شــازند حــدود ۱۶ میلیون لیتر یورو ۴ 
و حجــم تولیدی گازوئیل یورو ۴، ۱۲ میلیون لیتر  اســت و در آینده 
نزدیــک این شــرکت توانایی این را خواهد داشــت که با همین حجم 

بنزین و گازوئیل یورو ۵ تولید کند. 

خبر

حل جدول شماره 609

   افقی :
1 - قطعه ای پارچه

2 - رمانی از میخائیل بولگاکف
3 - جوی خون، لوله خونی فرزند

4 - کیف سفری مسئول عربی
5 - آفریدگان نت ششم موسیقی، نفی عرب، درون چیزی

6 - از مرکباتماموت بی انتها
7 - اثر چربی حكمرانی، پادشــاهی و سلطنت، شاعر فیروز 

کوهی
8 - بشقاب بزرگ ملت ها

9 - از دختران حضرت شعیب )ع(نشانه جمع، بله شیرازی، 
بله بی ادب

10 - شهر کرمان
11 - شمشیرانگلیسی

عمودی :
1 - فرستاده

2 - ارابه و چهار چرخه، چهار چرخه
3 - سقف دهانخاک سفالگری، خاک سرخ، خاک عهد عتیق

4 - راه آذریعشق بیگانه
5 - نشانه مفعولی، علامت مفعول بی واسطهكشاورز

6 - دوار به هم ریختهواحد طول انگلیس
7 - گل سرخشالوده و بنیاد، پایه و مبنا، سنگ آسیاب،حرف 

هیتلری، حرف نازی ها
8 - مرواریدامتها

9 - نیمی از یگانزن شوهر مرده
10 - فیلیوف فرانسوی

11 - خانه ساحلی

جدول شماره 610

وزیــر نفــت گفــت: در دولت ســیزدهم هیــچ گاه منتظر 
شــرکت های خارجی و مذاکرات نبودیم و همواره نگاه ما در 
زمینه تامیــن کالا رو به داخل بوده اســت. جواد اوجی در 
حاشیه مراسم امضای ۱۱ قرارداد و موافقت نامه در روز پایانی 
بیست وهشتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشــیمی گفت: این رویداد سبب شد شرکت های دولتی 
در صنعت نفت و سازندگان و تولیدکنندگان داخلی نیازهای 
یکدیگر را به درستی شناسایی کنند. وی با بیان اینکه در این 
دوره از نمایشگاه هزار و ۷۰۰ شرکت داخلی حضور داشتند، 
افزود: به دلیل کمبود فضا، شــرکت های داخلی کمی در این 
نمایشــگاه حاضر شــدند، این در حالی است که تعداد آن ها 

می توانست از ۲ هزار و ۵۰۰ شرکت نیز فراتر رود.
وزیر نفت پیام بیست وهشــتمین نمایشگاه بین المللی نفت 
ایران را اتکا به داخل دانست و بیان کرد: از ابتدای آغاز دولت 
ســیزدهم هیچ گاه منتظر شرکت های بین المللی و مذاکرات 
نبودیــم و همواره نگاه ما در زمینــه تأمین کالا رو به داخل 
بوده اســت. اوجی با تأکید بر اینکه درهــای وزارت نفت را 
به روی شــرکت های دانش بنیان داخلی باز کرده ایم، گفت: 
امســال وزارت نفت برای سومین بار توانست مقام اول را در 

تولید بار نخست کالاها در کشور به دست آورد.
وی ادامه داد: وزارت نفت هم اکنون حدود ۱۵۰ میلیارد دلار 
پروژه نیمه تمام و جدید در دســت اجرا دارد و تاش کردیم 
بــا هماهنگی دولــت، جذابیت قراردادهــای کنونی صنعت 
نفت را برای ســرمایه گذاران افزایش دهیم. امروز هیچ پروژه 

باتکلیفی در صنعت نفت وجود ندارد.
وزیر نفت از مراحل نهایی ســاخت هــزار کیلومتر خط لوله 
انتقال فرآورده نفتی در کشــور خبــر داد و گفت: هم اکنون 
روزانــه ۱۶ تــا ۲۰ هزار کامیــون تانکردار، ســوخت را در 
کشــور جابه جا می کنند که این موضوع هزینه زیادی برای 
کشــور به همراه دارد. بر اســاس این گزارش، وزارت نفت، 
شــرکت ملی نفت ایران و معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری امروز )شنبه( و در روز پایانی 
بیست و هشــتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، ۱۵ قرارداد 
و موافقت نامه با شــرکت های ایرانی به ارزش یک میلیارد و 

۱۰۰ میلیون دلار امضا کردند.

اوجی خبر داد؛

اجرای ۱۵۰ میلیارد دلار 
پروژه در صنعت نفت

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای 14036030۹0030002۵3 مورخ 1403/01/26 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی آبیک، کلاسه 140211440۹00300043۷ تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی آقای / خانم محمد ولی زرنشانی فرزند قربان 
صادره از ماه نشان به شماره شناسنامه ۹۷ و کد ملی ۵60۹60۵۸۸1 در 
ششدانگ یک یکبابخانه به مساحت 114.14 مترمربع از پلاک 1 اصلی بخش 
16 واقع در قزوین حوزه ثبت ملک آبیک می باشد. احراز مالکیت متقاضی 
نسبت به ملک مورد تقاضا و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز 
گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی 
می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک واقع 
در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند و معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواست در مراجع قضایی نموده و گواهی 
آنرا را به اداره ثبت تحویل دهد و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره 
ثبت ارائه نکند، اداره ثبت محل مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/02/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/0۹

علی مافی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

شناسه آگهی : ۱۷۱۵۴۱۹

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای 14036030۹003003۸30 مورخ 1402/12/23 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی آبیک، کلاسه 140211440۹003000۵06 تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم امید محرابی فرزند یداله صادره از 
کرج به شماره شناسنامه 1۷۸۹ و کد ملی 032141۸۸16 در ششدانگ یک 
یکبابخانه به مساحت 2۹0 مترمربع از پلاک 1 اصلی بخش 16 واقع در قزوین 
حوزه ثبت ملک آبیک می باشد. احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد 
تقاضا و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز گردیده لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می گردد در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک واقع در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند و معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست در مراجع قضایی نموده و گواهی آن را را به اداره 
ثبت تحویل دهد و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی و اصل نگردد یا 
معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره ثبت ارائه 
نکند، اداره ثبت محل مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/02/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/0۹

علی مافی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

شناسه آگهی : ۱۷۱۴۱۲۹

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای 14036030۹0030002۵3 مورخ 1403/01/26 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی آبیک، کلاسه 140211440۹00300043۷ تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی آقای / خانم محمد ولی زرنشانی فرزند قربان 
صادره از ماه نشان به شماره شناسنامه ۹۷ و کد ملی ۵60۹60۵۸۸1 در 
ششدانگ یک یکبابخانه به مساحت 114.14 مترمربع از پلاک 1 اصلی بخش 
16 واقع در قزوین حوزه ثبت ملک آبیک می باشد. احراز مالکیت متقاضی 
نسبت به ملک مورد تقاضا و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز 
گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی 
می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک واقع 
در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند و معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواست در مراجع قضایی نموده و گواهی 
آنرا را به اداره ثبت تحویل دهد و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره 
ثبت ارائه نکند، اداره ثبت محل مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/02/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/0۹

علی مافی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

شناسه آگهی : ۱۷۱۵۴۱۹

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای 14036030۹003003۸30 مورخ 1402/12/23 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی آبیک، کلاسه 140211440۹003000۵06 تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم امید محرابی فرزند یداله صادره از 
کرج به شماره شناسنامه 1۷۸۹ و کد ملی 032141۸۸16 در ششدانگ یک 
یکبابخانه به مساحت 2۹0 مترمربع از پلاک 1 اصلی بخش 16 واقع در قزوین 
حوزه ثبت ملک آبیک می باشد. احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد 
تقاضا و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز گردیده لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می گردد در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک واقع در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند و معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست در مراجع قضایی نموده و گواهی آن را را به اداره 
ثبت تحویل دهد و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی و اصل نگردد یا 
معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره ثبت ارائه 
نکند، اداره ثبت محل مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/02/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/0۹

علی مافی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

شناسه آگهی : ۱۷۱۴۱۲۹
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طاق های پل کشکان در حال ریزش است 
و بخش هایــی از دیواره ها نیز با خطراتی 
مواجه هســتند که اگر اقدامی در جهت 
مرمت و ترمیم آن صــورت نگیرد با یک 
مواجه  فرهنگی  میــراث  فاجعه در حوزه 
خواهیم شــد و آن وقت حیثیت اســتان 

خدشه دار می شود.

خطــر تخریب عظیم ترین پــل تاریخی ایران را 
تهدید می کند. پل کشکان به عنوان یکی از پل 
های منحصر به فرد که در فهرســت پل های در 
نوبت برای ثبت جهانی نیز قرار گرفته اســت در 
حالی در آستانه تخریب قرار دارد که روند ترمیم 
و مرمت آن در ســال گذشــته بــه علت کمبود 
اعتبارات مرمــت به کندی پیش رفته و در حال 
حاضر نیز به گفتهه مسئولین شهرستان چگنی 
خطر تخریب این پل تاریخی و منحصر به فرد را 

تهدید می کند.
این پل تاریخی طولانی تر ین پل در ایران است 
کــه ثبت ملی نیز شــده و در قالب مجموعه پل 
های تاریخی لرستان در نوبت برای ثبت جهانی 

است.
طی سالهی گذشته اعتباراتی برای مرمت این پل 
اختصاص پیدا کرده است اما متاسفانه متناسب 
با نیازها برای بازسازی کامل نبوده و عما پل در 

معرض تخریب قرار گرفته است.
طاق های پل در حال ریزش است و بخش هایی 
از دیواره ها نیز با خطراتی مواجه هستند که اگر 
اقدامی در جهت مرمت و ترمیم آن صورت نگیرد 
بــا یک فاجعه در حوزه میــراث فرهنگی مواجه 

خواهیم شــد و آن وقت حیثیت اســتان خدشه 
دار می شود.

کشــکان مادر پل های تاریخی ایران اســت و از 
ارزش تاریخی بالایی برخوردار است اما متاسفانه 
متولیان امر در ســازمان میراث فرهنگی کشور  
ما بــه قدمت و ارزش این پــل توجهی ندارند و 
در جهــت جلوگیری از تخریــب آن گامی طی 
ســالهای گذشته بر نداشــته اند و حالا این پل 
در وضعیتــی قرار گرفته که از جا کنده شــده و 

احتمال فروریختن آن بسیار بالاست .
میــراث فرهنگــی اســتان باید پــای کار بیاید 
و یــک پیمانکار که توانمند و کننده کار باشــد 
بــرای مرمت و ترمیم این اثــر انتخاب کند زیرا 
اگر ترمیم و مرمت صورت نگیرد همچون ســال 
95که بخشی از این اثر تخریب شد احتمال می 

رود طاق های پل تخریب و ریزش کنند.
در این راســتا میراث فرهنگــی باید از اعتبارات 
ملی اعتباری را برای مرمت این پل در نظر گیرد 
زیــرا این پل در ســطح ملــی و جهانی یک اثر 
منحصر به فرد اســت و نباید به این وضعیت رها 
شــود. عاوه بر این اقدامی برای آزادسازی بستر 
رودخانه صورت نگرفته و برخی از اهالی منطقه 
بستر رودخانه را تصاحب کرده و سند گرفته اند 
در حالی که این بســتر زیر پایه های پل اســت 
و میــراث فرهنگی باید مانــع از تعرض به پل و 

حریم آن شود.
در ســال گذشــته در قالب اعتبارات محدودی 
به منظــور حفاظــت از پل تاریخی کشــکان در 
استان لرستان بخشی از مرمت و استحکام بخشی 

این اثر ارزشمند انجام شده است اما با وجود این 
، کشــکان روزهای ناخوشی را سپری می کند و 

در خطر ریزش قرار گرفته است .
پل تاریخی »کشــکان« که از دوران ساســانیان 
به یادگارمانــده اســت، ۳۰۰ متر طــول دارد و 
به عنوان مادر پل های تاریخی ایران شناخته شده 

است.
 پایه ی باقی مانده پل هزار ســاله کشکان بر اثر 
سیل سال 98 و همچنین عدم توجه به بازسازی 
آن طی ســالهای گذشته شسته شده و به سمت 
رودخانه خم شده اســت، سمت دیگر پل نیز از 
زمین فاصله گرفته و یک فضای خالی بین زمین 
و پایه به وجود آورده کــه همین امر  ریزش پل 

هزار ساله را بسیار محتمل کرده است .
مادر پل هــای تاریخی ایران پیش از ســیل هم 
وضعیت مناســبی نداشت و به گفته کارشناسان  
با روش هایی مانند تزریق بتن به زیر پایه امکان 
جلوگیری می شد از خســارات به آن جلوگیری 
کــرد امــا ســهل انگاری و کــم کاری اداره کل 
میراث فرهنگی استان لرستان پیش از سیل 98  
باعث شــده تا  پایه ی پل شسته شده و به سمت 
رودخانه کشــکان خم شود و این بنای تاریخی و 

منحصر به فرد امروز حالِ خوشی پیدا کند. 
برای مرمت پل ها و آثار تاریخی آســیب دیده از 
ســیل لرســتان نزدیک به ۵۷ میلیارد خسارت 
در پساسِــیل پیــش بینی شــده و  اعتیار مورد 
نیاز نیز برآورد شــده اســت اما میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشــگری به دلیل نبود اعتبار 
، اعتبار مرمت و بازســازی این آثار را در اولویت 

تخصیص اعتبار قرار نداده است .
لرســتان با بیش از ۵۰۰۰ اثر تاریخی-فرهنگی، 
طبیعی و ناملموس یکی از اســتان های پیشتاز 
کشــور در حوزه میراث فرهنگی است  که از این 
تعداد اثر  ۱۰۰ پل تاریخی شناسایی شده است.
نه تنها پل تاریخی کشــکان بلکه 90پل تاریخی 
در لرســتان دارای مشکاتی هســتند که خطر 
تخریــب آنها را تهدید می کنــد و باید مرمت و 
ترمیم شوند اما متاسفانه از نظر اعتباری آن گونه 

که باید دیده شویم به ما توجهی نمی شود.

میراث فرهنگی

» یادگار  امروز « از مادر پل های تاریخی ایران گزارش می دهد 

بی پولیِ میراث و حالِ ناخوشِ کشکان 

 مهاجرت و غم نان 

کاریکاتورکاریکاتور

 دوشنبه 24 اردیبهشت ماه  1403 شماره 1538

جان ویک در سرزمین زاغه نشین ها 

 »مرد میمونی«؛ اکشنی غربی با ادویه هندی

هند، جز با جمعیتش، با دو چیز 
دیگر هم به یاد آورده می شــود؛ 
بــا رؤیــا و فقر. در کشــوری با 
جمعیت میلیاردی، فقر گسترده، 
فساد ساختارهای دولتی و تنوع 
قومیتی و مذهبی، آدم ها چاره ای 
جز رؤیاپــردازی برای ادامه دادن 
ندارند. در این وضعیت، رؤیابافی 
به داد آدمی می رســد که فشار 

خردکننده طبقات بالای اجتماع همیشه بر سرش سنگینی می کند. رؤیاها 
فقط رؤیا نیســتند؛ راه نجاتی هستند که آدم ها را امیدوار می کنند روزی، 
روزی که به احتمال زیاد هیچ وقت از راه نمی رســد، طالع شــان دگرگون 
شود و با یاری بخت بلند از اعماق ناکجا برخیزند و به سوی بالا، جایی که 
آسمانخراش ها خودشان را با آفتاب سوزان برنزه می کنند، حرکت کنند و 
طعم و رنگ زندگی متفاوت را بچشند. اینها خیال است. کسی هم که در 
آن پایین دســت و پا می زند و برای زنده ماندن در حضیض نیستی باید پا 
بر سر شخصی شبیه خودش بگذارد، این را به خوبی می داند. اما رؤیا امید 
واهی می دهد و امید آدم را به ادامه دادن وامی دارد. اما قهرمان فیلم »مرد 
میمونی«، به کارگردانی دِو پَتِل که هم در نویسندگی و تهیه کنندگی فیلم 
مشارکت داشته و هم نقش اصلی فیلم را بازی کرده، نمی خواهد فقط ادامه 
دهد. او رؤیای انتقام از مسببان قتل مادرش را از کودکی در سر داشته و با 

این فکر قد کشیده و حالا قصد دارد نقشه اش را عملی کند.
پتل که با بازی در فیلم اسکاری »میلیونر زاغه نشین« دنی بویل به شهرت 
رسید، در نخستین تجربه کارگردانی اش اکشنی جان ویکی با نگاه به مسائل 
و مشکات اجتماعی و طبقاتی در هند، یعنی سرزمین مادری اش، ساخته 
است. پتل در نخستین تجربه کارگردانی اش سعی کرده فیلم سرگرم کننده 
و پر زد و خوردش را با لایه ای اجتماعی غنی کند و این کار را با اســتفاده 
از گنجینه بی پایان اسطوره های هندی انجام داده است. البته نتیجه نهایی 
کارش مســلما به غنای آن اسطوره ها نرسیده، اما به هر حال سعی کرده 
فیلمش تفاوتی با نمونه های غربی داشته باشد که ریشه در کمیک بوک یا 
اسطوره های غربی دارند. در اغلب نقدها به شباهت فیلم با جان ویک، چه از 
نظر مضمون انتقام و چه از حیث کرئوگرافی صحنه های مبارزه و چه حتی 
از لحاظ نوع پوشــش پتل در فیلم، اشاره شده ولی همان لایه اجتماعی و 
اسطوره ای فیلم قدری طعم و عطر این معجون اکشن اجتماعی را دگرگون 
کرده. تماشــای »مرد میمونی« دو پتل برای دوستداران ژانر اکشن اصا 
مال آور و پشیمان کننده نیست، هرچند گاه ممکن است افراط او در اصرار 

به رنگ زدن فیلمش با مفاهیم اساطیری خسته کننده باشد.
جان ویک،  از همان قســمت نخستش در سال ۲۰۱۴، اکشنی دوران ساز 
بــود. تلفیق هنرهای رزمی و مبارزه با تفنگ یــا »گان فو« در جان ویک 
چنان مورد استقبال تماشاگران سراسر دنیا قرار گرفت که تا امروز ۴فیلم 
و یک مینی ســریال از آن ســاخته شده و اســپین آف دیگری هم از آن 
در ســال ۲۰۰۵به نمایش درمی آید. این فیلم روی ژانر اکشــن و ذهنیت 
ســازندگان و طرفدارانش تأثیر زیادی گذاشت. فیلم »هیچ کس« در سال 
۲۰۲۱با بازی باب اودنکرک )بازیگر نقش سال گودمن در »برکینگ بد« و 
»بهتره به سال زنگ بزنی«( با الهام از »جان ویک« به نمایش درآمد. حالا 
هم که »مرد میمونی« تحت تأثیر فرنچایز »جان ویک« ساخته شده است، 
در فیلم دِو پتل هم قهرمان مثل جان ویک به دنبال انتقام است. اما برخاف 
جان ویک که به دنبال انتقام کشته شدن سگش است، بابی می خواهد انتقام 
مرگ دردناک مادرش را بگیرد. اگر در جان ویک مبارزه برای مبارزه اهمیت 
دارد و این زیبایی شناســی مبارزه و در واقع جنگ است که تماشاگر را به 
جنون می رســاند و نمی گذارد پوچی داستان به چشمش بیاید، در »مرد 
میمونی« انتقام انگیزه ای والا و متناســب با جهان شرقی دارد. با این حال 
نمایش خشونت در »مرد میمونی« کاما متاثر از »جان ویک« است. اگر 
جان ویک سوار فورد موستانگ ۱۹۶۹می شود، بابی هم سوار بر ریشکایی 
)موتور ســه چرخه هندی( تروتمیز و سرحال از دست تعقیب کنندگانش 
درمی رود. بابی حتی در فصل انتقام نهایی مثل جان ویک لباس می پوشد. 
کت و شلوار یک دست مشکی که مثل زرهی برای مبارزه در دنیای امروز 
است. مبارزه باب و رئیس پلیس در فصل نهایی حتی از نظر طراحی صحنه 
و نورپردازی به فیلم »جان ویک: فصل دوم« شــباهت زیادی دارد. »مرد 
میمونی« به خیال خودش در فکر خونخواهی مادر است اما او بیش از هر 

چیز سودای جان ویک شدن را در سر دارد.

هنرهفتم

دریاچه  گهر، آماج اشتباهات بزرگ

عباس محمدی-کنشگر محیط زیست

گهر یک دریاچه کوهســتانی اســت در منطقه ی 
حفاظت شــده ی اشــترانکوه در اســتان لرستان. 
ســال ها اســت که در بوق و کرنا می کنند که این 
دریاچه جاذبه ای بی مانند است که همگان باید آن 
را ببینند، و گویا این "همگان" باید با ســاده ترین 

وسیله که همانا خودرو است، تا کنار دریاچه بروند!
چنین اســت که هر چند وقت یک بار، محفل هایی تصمیم می گیرند 
جاده ی ماشین رویی تا کناره ی دریاچه بکشند؛ غافل از این که بخش 
مهمی از ارزش جاذبه های طبیعی، راه پیمایی تا رســیدن به آن است. 
راه قدیمی ترِ دریاچه، از شــهر دورود و روستای درب آستانه است که 
حدود هجده کیلومتــرِ آخر آن را باید پیاده رفت. اما از دو دهه پیش 
به صورت غیرقانونی و غیراصولی جاده ای از ســمت الیگودرز به سوی 
دریاچه کشــیده شــده که تا نقطه ای به نام تاپله در هفت کیلومتری 
دریاچــه می رود. این جاده هیچ توجیهی ندارد و موجب افزایش ورود 
بی ضابطه ی گردشگران و علف چین ها که در فصل بهار پوشش گیاهی 
منطقه را غارت می کنند، و ورود زودهنگام دام داران به مراتع بالادست 

شده است.
جاده ســازی کــه در اقتصاد بیمار و غرقه در فســاد ایــران یک جور 
بسازوبفروشیِ پول ساز و کم دردسر برای پیمانکاران است، راهی برای 
مدیران بی کفایت هم هســت تا از محل درآمدهای ملی جذب بودجه  
کننــد و آمار اقدام های "عمرانی" بدهنــد. در این رهگذر، رقابت هایی 
هم میان اســتان ها و شهرســتان ها پدید می آید و مدیران اجرایی و 
نماینــدگانِ هر منطقه به آب و آتــش می زنند تا طرحی را در ولایت 

خود به اجرا برسانند.
گاه زدن ســد بر یک رودخانه را پیش می کشــند، گاه سه چهار چادر 
عشــایری را بهانه ی راه سازی قرار می دهند، و گاه یک آبشار محلی یا 
برکه و تالاب را چنان معرفی می کنند که گویا آبشار نیاگارا یا کناره ای 
از ســاحل های اقیانوس آرام است که ســالانه میلیون ها بازدیدکننده 
دارد یا باید داشته باشد! یادآور می شوم که جاده های دسترسیِ بعضی 
شــهرهای بسیار معروف گردشــگری، مثا جاده ی دسترسی به شهر 
زرمات ســوییس که هر ســال حدود دو میلیون نفــر بازدیدکننده ی 
اسکی باز و کوه پیما دارد، به قدری باریک است که دو خودروی سواری 
به ســختی می توانند از کنار هم عبور کنند و از چند کیلومتر مانده به 
شــهر هم هیچ خودرویی جز چند خودروی برقی ویژه ی ســالمندان 
و پلیس حــق ورود ندارد. در منطقه های حفاظت شــده و پارک های 
ملیِ آمریکا رفت وآمد فقط در امتداد مسیرهای تعیین شده و باریک با 
سرعت بســیار کم مجاز است و اقامت شبانه یا ممنوع و یا فقط برای 

تیم های کوچک به تعداد بسیار محدود در سال مجاز است.
گهر آبگیری کوچک به مساحت حدود هشتاد هکتار در دل منطقه ای 
کوهســتانی و پرشــیب و لرزه خیز اســت. این منطقــه از نظر ارزش  
آبخیــزی برای رودهای بزرگی همچون دز، و از نظر ارزش های محیط 
زیستی بسیار حساس و شایسته ی نگاهداشتِ همراه با وسواس است. 
این ویژگی هــا اقتضا می کند کــه در منطقه نه تنها دســتکاری های 
سنگین مانند راه سازی و معدن کاری انجام نشود، بلکه ورود گردشگر 

و کوه نورد و دام دار هم تابع ضابطه های سخت گیرانه باشد. 
اما نگاه پر اشــتباه به مقوله ی گردشگری که البته آغشته به چاشنی 
بودجه خواری و تصرف زمین و تجاهل هم هســت، ســبب شــده که 
کیفیت بســیاری از جاذبه ها و میراث های طبیعی ایران دســتخوش 
طرح هــای راه ســازی ، راه انــدازی تله کابین، و ســاخت اقامتگاه های 
آلودگی ســاز و مخرب چشم انداز شوند که اشــترانکوه هم از این گونه 

آسیب ها در امان نمانده است.
این طرح ها همچنین ســبب رقابت ناســالم میان مدیران بخش های 
مختلف برای جذب بودجه  هم شــده اســت؛ در مورد دریاچه ی گهر، 
عده ای القا کرده اند که گویا مخالفت کنشگران محیط زیست با ساخت 
جاده از الیگودرز به ســوی دریاچه، به خاطر آن اســت که اهالی شهر 
دورود )مبدأ قدیمی تر پیمایش به سوی دریاچه( نمی خواهند برایشان 
رقیب پیدا شــود! حال آن که قضیه ی حفاظت از این میراث طبیعی، 

یک امر ملی است. 
ایــن جاده نه تنها نبایــد تا دریاچه ای که هم اینک بر اثر گردشــکریِ 
بی ضابطه گرفتار آلودگیِ جلبکی و شکل گیری غیرطبیعی نیزار شده 
ادامه یابد یا تعریض گردد، بلکه باید بخش بزرگی از آن مســدود و به 

شکل طبیعی برگردانده شود. 
نکته ی دیکر این که اداره ی میراث فرهنگی و گردشگری استان اصرار 
دارد است که ورود گردشگران به منطقه  از اول خرداد مجاز گردد که 
این یعنی هجوم به منطقه در فصل زادآوری گیاهان. نظر کارشناسان 
و کنشــگران محیط زیست بر این است که این اجازه زودتر از اول تیر 

داده نشود.
آن چه بر سر اشــترانکوه و گهر رفته و می رود نمودی از حکمرانیِ بد، 
مدیریتِ غلط ســرزمین، رشد کمیتی گردشــگری به جای توسعه ی 
کیفیتــیِ آن، و ولنــگاری در طبیعت پیمایی اســت که شــوربختانه 
آثار آن در سراســر کشور دیده می شــود. دریاچه ی گهر و منطقه ی 
حفاظت شده ی اشترانکوه دارای چنان ارزش هایی برای سرزمین ایران 
اســت که ضرورت دارد این رویکردهای نادرست هرچه زودتر اصاح 

شوند.

ترفندی جدید برای سرقت
 از طریق وای فای رایگان

هر روز بر تعداد افرادی که قربانی 
ســرقت هویت شــده اند، افزوده 
می شود؛ این مفهوم شامل هر نوع 
جرم، کاهبرداری یا هر نوع فریب 
منجر به از بین رفتن نام کاربری، 
رمز عبور، شماره کارت اعتباری، 
بانکی، اطاعات مربوط   داده های 
به سامت یا هر نوع داده شخصی 
دیگر بوده که پس از سرقت توسط 
هکرها مورد اســتفاده قرار می گیرد و از این اطاعات برای انجام جرائم با 

استفاده از هویت کاربر، بدون اطاع آنها استفاده می شود.
جرایم ســایبری در دنیای امروز به یکی از مهم ترین چالش های امنیتی 
جهان تبدیل شده است. درواقع با توســعه فناوری و استفاده گسترده از 
اینترنت، جرایم سایبری نیز به صورت چشمگیری افزایش یافته از این رو 
لازم اســت که مردم نحوه مواجهه با آن را بدانند تا در دام سودجویان این 

فضا گرفتار نشوند.
بر اساس تجزیه و تحلیل فنی و تخصصی پرونده های قضائی واصله به پلیس 
فتا با موضوع ایجاد دسترســی غیرمجاز به گوشی تلفن همراه و اطاعات 
کاربران مشــخص شده اســت که یکی از روش های مجرمان سایبری در 
این حوزه استفاده از ترفند اتصال کاربران به اینترنت رایگان است. چراکه 
امروزه استفاده از اینترنت وای فای و بی سیم در هر مکانی ایجاد و برخی از 
رستوران ها، هتل ها، کافی شاپ ها و فرودگاه ها مجهز به این فناوری هستند 
و به مشتریان خود اینترنت رایگان ارائه می دهند. اما این امکان پرطرفدار 
می توان خطرات بزرگی برای کاربران به همراه داشته باشد چون اطاعاتی 
که فرد رد و بدل می کند، برای تمام کســانی که از آن استفاده می کنند، 

قابل مشاهده باشد.

یادداشت

دنیای فناوری

دانشــمندان ناســا فاش کردند که در صورت 
ســقوط فردی در ســیاهچاله واقع در مرکز 
کهکشان راه شــیری، هیچ راهی برای بیرون 

کشیدن دوباره او از سیاهچاله وجود ندارد.
در یک ویدئوی مجازی، دانشــمندان آژانس 
فضایی ناسا فاش کردند که در صورت سقوط 
فردی در ســیاهچاله واقع در مرکز کهکشان 
راه شــیری، هیچ راهی در جهان برای بیرون 
کشیدن دوباره او از ســیاهچاله وجود ندارد، 
بنابراین سرنوشــت محتوم او سقوط به مرکز 

سیاهچاله خواهد بود.
کارشناســان توانستند با اســتفاده از ابررایانه 
Discover یــک ســیاهچاله بــا وزن ۴.۳ 
میلیون برابر جرم خورشید را شبیه سازی کنند 

که برابر با جرم سیاهچاله واقعی است.
در طول شبیه سازی، اخترشناسان دوربینی را 
در موقعیت ســقوط فضانورد در سیاهچاله از 
فاصله ۶۴۰ میلیون کیلومتری قرار می دهند 

و به مرور زمان فضانورد )که بیننده است( به 
سیاهچاله نزدیک می شود.

با شــروع ویدئو و نزدیک شدن »دوربین« به 
فضای خالی، یک »دیسک برافزایشی« نارنجی 
روشن دیده می شــود که به عنوان قرص داغ 
گازی که به دور سیاهچاله می چرخد، شناخته 
می شود. به گزارش دیلی میل بریتانیا، دیسک 
برافزایشی از ماده ای تشکیل شده که وقتی به 
درون سیاهچاله ســقوط می کند، اعم از گاز، 

غبار یا ماده، انرژی ساطع می کند.
اصطــاح »افق رویداد« به معنــای دورترین 
نقطه از مرکز سیاهچاله است و اگر شخصی از 
آن عبور کند، هیچ راهی در جهان برای بیرون 
کشیدن دوباره او از ســیاهچاله وجود ندارد، 
بنابراین سرنوشــت محتوم او سقوط به مرکز 

سیاهچاله خواهد بود. 
افــق رویداد ســیاهچاله فرضی تــا فاصله ای 
در حدود ۲۵ میلیــون کیلومتر یا حدود ۱۷ 

درصد از فاصله بین زمین و خورشید گسترش 
می یابد.

ناسا فاش کرد که »رویداد مجازی« از دیدگاه 
فرد، که توســط »دوربین« مجازی ارائه شده 
بود، بسیار شــتاب گرفت و به سرعت نور ۶۰ 

درصد رسید.
خاویــر کالمت، اســتاد فیزیک در دانشــگاه 
ساســکس، به نوبه خــود گفت کــه نیروی 
گرانشی سیاهچاله بسیار شدید خواهد شد و 
افزود: »بدن شما به شکلی شبیه به شکل یک 
ماکارونی بلند منبسط می شود. من نمی توانم 
تصور کنم که این خوب باشــد، نسبتاً سریع 
اتفاق می افتد، بنابراین اگر دردناک باشد، بعید 

است که درد طولانی شود.«
دکتر دیوید ال کلمنتز، مدرس ارشد دپارتمان 
فیزیک در امپریال کالــج لندن، گفت که در 
صــورت ســقوط در ســیاهچاله، »پایان آن 

احتمالًا سریع خواهد بود.«

کتاب لــذت خواندن در عصر حــواس پرتی 
اثری از آلن جیکوبز، نویســنده و منتقد ادبی 
است. جیکوبز در این کتاب با اشاره به عوامل 
متعددی که موجب حواس پرتی و عدم تمرکز 
می شوند، به اهمیت مطالعه  متمرکز پرداخته 
و راهکارهایی مفید و کاربردی جهت دستیابی 

به این هدف ارائه نموده است.
آلــن جیکوبــز )Alan Jacobs( در کتاب 
صوتی لــذت خواندن در عصــر حواس پرتی 
 The Pleasure of Reading in an(
Age of Distraction( از حواس پرتــی در 
روزگار مــدرن صحبت می کند. او که اســتاد 
پیشین زبان انگلیســی در کالج ویتون است، 
ابتدا به این موضوع اشاره می کند که چرا باید 
کتاب های مختلف را بخوانیم و از این مطالعات 

چه سودی می بریم. 
جیکوبز که عاقه ی وافرش به ادبیات و مطالعه 
را می توان در این کتاب صوتی به وضوح لمس 
کرد، به مخاطب خــود یادآوری می کند برای 
خواندن آثار مختلــف در حوزه های گوناگون 
بایــد رویکردهــای متفاوتی را نیــز در پیش 
بگیرد. او ســپس به این موضــوع می پردازد 

که چه موانعی بر ســر راه ما در انجام چنین 
فعالیتــی وجود دارد و چه طــور می توان این 
موانع را از میان برداشــت. آلــن جیکوبز در 
کتــاب صوتی لذت خوانــدن در عصر حواس 
پرتی به مخاطبان خود پیشنهاد می کند برای 
انتخاب آثار مختلف جهت مطالعه و دستیابی 
به تجربه هایی آموزنده، تأثیرگذار و لذت بخش 
کافی ست عاقه ی خود را فارغ از قضاوت ها و 
توصیه های دیگران مد نظر قرار دهند. به باور 
او برای خواندنِ کتاب های کاســیک یا آثار 

دشــوار نباید از روش تندخوانی استفاده کرد 
و در عــوض باید چنین آثاری را به شــیوه ای 
مطالعه نمود که بتوان از مطالبِ آن ها حداکثر 
بهره را بــرد. با انتخاب آثاری مناســب برای 
شرایط و نیازهای گوناگونی فرد، فرایند مطالعه 

به تجربه ای لذت بخش تبدیل خواهد شد.
کتاب لــذت خواندن در عصر حــواس پرتی 
مملو از مثال های ادبی، تجربه های شــخصی 
و ایده های متفــاوت و نوآورانه ی آلن جیکوبز 
دربــاره ی مطالعه اســت. جیکوبز به مخاطب 
خود توصیه می کند تا جایی که امکان دارد از 
تندخوانی دوری کرده و مطالعه  را آهسته و با 
تمرکز انجام دهد چرا که باور دارد اگر مطالعه 
به وظیفه یا کاری اجباری و غیردلخواه تبدیل 
شود، اثرگذاری خود را از دست خواهد داد. از 
سویی دیگر، با وجود عوامل متعدد و فزاینده ی 
برهم زننــده ی تمرکز و کاهــش توانایی افراد 
برای حذف دلایــل حواس پرتی، آلن جیکوبز 
بخشــی از این کتاب را به ارائــه راهکارهایی 
بــرای افزایش تمرکز و کاهــش دفعات بروز 
حواس پرتی در هنگام مطالعه اختصاص داده 

است.

پایانی غیرقابل تصور؛

اتفاقی که با افتادن در سیاهچاله رخ خواهد داد!

»لذت خواندن در عصر حواس پرتی«؛

اهمیت مطالعه  متمرکز

دریچه علم

پاتوق کتاب

عباس دارایی/  یادگار امروز


